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اقتصادی

دلار مبادله ای که توسط بانک مرکزی نرخ گذاری و عرضه می شود در روندی رو 
به رشد طی یک سال گذشته حدود ۲۶۰ تومان گران شده و برگشت قابل توجهی 
به نرخ پایین تر نداشته است. اکنون دو نرخ آزاد و دولتی در شیبی رو به رشد در 

حال حرکت هستند.
به گزارش ایسنا، در حال حاضر بازار ارز ایران دارای دو نرخ اصلی است. قیمتی 
که در بازار وجود دارد و نرخی دیگر در مرکز مبادلات ارزی. این مرکز از سال 
۱۳۹۱ راه اندازی شد و بانک مرکزی کنترل آن را برعهده گرفت. در این مرکز 
حدود ۳۹ ارز با اختلاف با نرخ بازار آزاد توسط بانک مرکزی به طور روزانه قیمت 

گذاری می شود که پایین تر از بازار آزاد است.
مهم ترین ارز  در قیمت گذاری دلار است و مورد توجه متقاضیان قرار دارد، چرا 
که عمده مبادلات ایران بر اساس این ارز انجام می شود و تقاضای آن در قیاس 
با سایر ارزها قابل توجه است. دلار طی سال های اخیر نرخ های متفاوتی را تجربه 
کرده از قیمتی که در مرکز مبادلات ارزی وجود دارد و برای برخی کالاهای تجاری 
اختصاص پیدا می کند تا نرخ ۱۲۲۶ که در دولت دهم برای برخی کالاهای اساسی 
تعیین و البته چندی بعد حذف شد و همچنین نرخی که در بازار آزاد مورد مبادله 

قرار می گیرد.
زمانی که مرکز مبادلات ارزی راه اندازی شد دلار با نرخی حدود ۲۴۰۰ تومان 
مورد مبادله قرار گرفت و روند تغییرات آن عمدتا بسیار کند پیش می رفت، حال 

چه زمانی که ارزان می شد و چه زمانی که گران، ولی به مرور و به ویژه در یکی 
دو سال گذشته روند افزایش دلار مبادله ای با شیبی تندتر پیش رفته است به 
گونه ای که اکنون از حدود ۲۴۰۰ تومان در نیمه سال ۱۳۹۱ به ۲۳۴۱ تومان در 
نیمه سال ۱۳۹۶ رسیده است که در مجموع رشد بیش از ۱۰۰۰ تومان را برای 

این ارز نشان می دهد.
اما در طول یک سال گذشته دلار مبادله ای شیبی تند دارد و  از ۳۱۵۵ تا ۳۴۱۱ 
رشد کرده که نشان دهنده افزایش تا ۲۶۰ تومانی است. بررسی نرخ دلار دولتی 
طی سه ماه گذشته از این حکایت دارد که روند رشد در این مدت نسبت به یک 
سال گذشته تندتر است به طوری که در این فاصله سه ماهه تا ۱۵۰ تومان افزایش 
قیمت داشته و از حدود ۳۲۵۸ تومان در تیرماه به ۳۴۱۱ تومان در مهرماه رسید. 
در ادامه و در قیاسی محدودتر شیب رشد دلار باز هم تند است به طوری که در 
یک ماه اخیر قیمت ۷۵ تومان اضافه شده و از ۳۳۳۵ به ۳۴۱۱ تومان افزایش دارد.
بر این اساس دلار مبادله ای در طول یکسال حدود ۲۶۰ تومان، سه ماه ۱۵۰ 
تومان و یک ماه تا ۷۵ تومان گران شده که در مجموع بیانگر تند شدن شیب 

افزایش قیمت در مرکز مبادلات ارزی و نرخ گذاری های دولتی است.
آنطور که پیش تر مسئولان بانک مرکزی بر آن تاکید داشته اند با اجرایی شدن 
سیاست یکسان سازی نرخ ارز، مرکز مبادلات ارزی نیز با کارکرد فعلی برچیده 
خواهد شد و دیگر نرخ گذاری در آن انجام نمی شود. البته طی ماه های گذشته نیز 

اقداماتی در راستای حذف ارز دولتی انجام شده که می توان به حذف ارز مسافرتی 
به عنوان نمونه آن اشاره کرد. همچنین در حدود دو سال گذشته از تعداد کالاهایی 

که واردات آنها با ارز دولتی انجام می شد نیز به مرور کاسته شده است.
 اختلاف ۶۴۰ تومانی دو ارز آزاد و دولتی

اما طی یکی دو ماه گذشته قیمت ها در بازار آزاد هم با نوسان قابل توجهی همراه 
شده و رشد قیمت دلار به گونه ای بوده که از کانال ۳۷۰۰ تومان در اواخر مردادماه 
خارج و به بیش از ۴۰۰۰ تومان در مهرماه افزایش یافته است که نشان دهنده رشد 
بیش از ۳۰۰ تومانی قیمت دلار در بازار آزاد در مدتی اندک خواهد بود. دلار آزاد 
در حدود یکسال گذشته نیز از کانال ۳۵۰۰ تا ۳۶۰۰ به ۴۰۰۰ تومان فعلی رسیده 

که افزایش تا بیش از ۴۰۰ تومانی را به همراه دارد.
در حال حاضر اختلاف قیمت بین دو ارز بازار آزاد )حدود ۴۰۵۰ تومان( و 
مبادله ای )۳۴۱۱ تومان( به حدود ۶۴۰ تومان می رسد که بیانگر افزایش شکاف 
بین دو نرخ اصلی است موضوعی که به طور قابل توجه در اجرایی شدن سیاست 
یکسان سازی نرخ ارز خواهد بود. با این حال گرچه طی یکسال اخیر بازار ارز دو 
دوره شاهد عبور دلار از مرز ۴۰۰۰ تومان بوده، اما در مجموع دولت یازدهم و 
اکنون دوازدهم توانسته فضای آرام تری را نسبت به دوره های قبل برای بازار ارز  
فراهم کند، شرایط به گونه ای نبوده که بازار همواره در نوسان قرار گیرد و یا ثبات 

چندانی نداشته باشد.

بررسی تغییرات نرخ های آزاد و مبادله ای

رقابت دو دلار !

رئیس سازمان توسعه تجارت ایران از قول مساعد سازمان برنامه و بودجه برای 
تخصیص مشوق های صادراتی، صادرکنندگان تا یک ماه آینده خبر داد. 

»مجتبی خسروتاج« با اشاره به بسته حمایتی دولت از صادرات غیرنفتی در 
سال ۹۶ افزود: به استناد مصوبه جلسه مرداد ماه گذشته ستاد فرماندهی اقتصاد 
مقاومتی به ریاست اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهوری، مقرر شد مشوق 
ها و حمایت هایی برای توسعه صادرات کشور در نظر گرفته شود که در این پیوند، 
بسته حمایتی به تصویب ستاد رسید و شهریورماه گذشته به دستگاه های اجرایی 

ابلاغ شد.
به گفته این مقام مسئول، تسهیلات بانکی ریالی و ارزی به عنوان یکی از موضوعات 
این بسته مورد توجه قرار گرفته است؛ در زمینه ارزی با توجه به محدودیت های 

منابع بانکی، مقرر شد تا از منابع صندوق توسعه ملی استفاده شود.
وی بیان داشت: به همین منظور ۲ میلیارد دلار تسهیلات ارزی در قالب اعتبار 
خریدار در بانک های عامل منتخب قرار داده خواهد شد تا آن را به خریداران 
کالاهای ایرانی در بازارهای خارجی که مایلند خرید خود را به صورت مدت دار از 

ایران انجام دهند اختصاص یابد. 
خسروتاج خاطرنشان کرد: نرخ سود این تسهیلات در سال ۹۵ و پیش از آن 

۶ درصد بود، اما با توجه به استفاده کشورهای رقیب از نرخ های سود پایین تر، 
با درخواست سازمان توسعه تجارت از صندوق توسعه ملی، این نرخ به ۳.۵ تا 
۴.۵ درصد )یک درصد تفاوت به ریسک کشور هدف بستگی دارد( تغییر یافت 

و مصوب شد. 
وی با بیان اینکه محدودیت سهمیه یا محدودیت های کشوری در این زمینه 
وجود ندارد، تاکید کرد: اگر رقم صادرات به بیش از ۲ میلیارد دلار نیز برسد، 
صندوق توسعه ملی حمایت کرده و این رقم را تجدید خواهد کرد؛ هرچند مطابق 

بررسی های انجام شده، تا پایان سالجاری این مقدار تسهیلات کفایت می کند.
وی در ادامه با اشاره به تسهیلات ریالی در نظر گرفته شده در این بسته، تصریح 
کرد: مقرر شده ۲۲ هزار میلیارد ریال از محل منابع صندوق توسعه ملی در اختیار 
بانک های عامل قرار بگیرد و بانک های عامل نیز به همین مقدار آورده داشته 
باشند؛ بر این اساس در مجموع ۴۴ هزار میلیارد ریال فراهم شده و با توجه به 
کاهش سود سپرده ها، متوسط نرخ سود تسهیلات صادراتی بین ۱۳.۵ تا ۱۴.۵ 

درصد خواهد بود.
خسروتاج با اشاره به پیش بینی هزار و ۲۰۰ میلیارد ریال مشوق های صادراتی 
بلاعوض در این بسته حمایتی، اظهار داشت: بخشی از این جایزه صرف جبران ۵۰ 

درصد هزینه های اجاره غرفه صادرکنندگان در نمایشگاه های بین المللی خواهد 
شد که از سوی سازمان توسعه تجارت پرداخت می شود.

وی ادامه داد: ایجاد مراکز تجاری در کشورهای هدف )برای هر کشور تا سقف 
۱۰ میلیارد ریال(، هزینه های تبلیغات، آموزش صادرات، بازاریابی و اطلاع رسانی 
شرکت ها مطابق شیوه نامه های داخلی و جایزه به صادرکنندگان خدمات فنی 
و مهندسی به صورت برگرداندن چهار درصد صورت وضعیت های تایید شده به 
آنها، از جمله دیگر مواردی است که در هزار و ۲۰۰ میلیارد ریال جایزه صادراتی 

بلاعوض در نظر گرفته شده است.
دریایی  و  ریلی  نقل هوایی،  و  مقوله حمل  اضافه کرد: در  مقام مسئول  این 
صادرکنندگان نیز، دولت به منظور پوشش بخشی از هزینه های آنان، تا مدت ۶ ماه 
حداکثر ۵۰ درصد ظرفیت خطوط حمل اولویت دار را چارتر می کند که این مهم 

نیز از محل هزار و ۲۰۰ میلیارد ریال جایزه صادراتی بلاعوض تامین خواهد شد.
وی گفت: علاوه بر همه اینها، هزار میلیارد ریال نیز به واحدهای »تولیدی صادرات 
گرا« به عنوان یارانه سود تسهیلات بانکی بازگردانده خواهد شد؛ به این معنی 
که بر مبنای ارزش افزوده ایجاد شده از سوی محصولات و تولیدات صادراتی 
این شرکت ها، تا سقف ۶ درصد سود تسهیلات دریافتی این شرکت ها به آنها 

بازگردانده می شود.
خسروتاج افزود: به گمرکات کشور ابلاغ شده تا خط سبزی برای صادرکنندگان 
معتبر و خوش نام که فهرست آنها به گمرکات اعلام شده در نظر بگیرند تا با حداقل 

تشریفات گمرکی، به امر صادرات بپردازند.
وی تصریح کرد: صادرکنندگان در صورتی که به تشکیل شرکت های بزرگ 
تخصصی صادراتی یا مدیریت صادرات اقدام کنند تا ۲۰ درصد در همه اقلام گفته 

شده، افزایش در ارقام جوایز صادراتی خواهند داشت.
رئیس سازمان توسعه تجارت ایران یادآوری کرد: شرکت های بزرگ تخصصی 
صادراتی باید بتوانند سالیانه بیش از ۴۰ میلیون دلار صادرات از محل تولیدات 
خود یا سایر شرکت های تولیدی – صادراتی داشته باشند تا از افزایش در جوایز 
برخوردار شوند؛ واحدهای بزرگ تخصصی صادراتی می توانند با استفاده از صرفه 
های در مقیاس و همچنین ارتباطات تجاری بیشتر نقش مهمی در توسعه صادرات 

کشور داشته باشند.
خسروتاج یادآوری کرد: سال گذشته چهار هزار میلیارد ریال شامل سه هزار 
میلیارد ریال مشوقهای صادراتی و هزار میلیارد ریال کمک سود بانکی برای 
صادرکنندگان در نظر گرفته شد که در پایان سال، به دلیل محدودیت منابع فقط 

۵۰۰ میلیارد ریال آن در اختیار صادرکنندگان قرارگرفت.
به گفته این مقام مسئول وزارت صنعت، امسال مجموع این مبالغ به ۲ هزار و 
۲۰۰ میلیارد ریال تقلیل یافته است که سازمان برنامه و بودجه برای تخصیص آن 

تا یک ماه آینده قول مساعد داده است.
به گزارش ایرنا، مجموع صادرات غیرنفتی ایران در شش ماه اول سال جاری به 
۲۰ میلیارد و ۵۴۴ میلیون دلار رسید که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل به 

میزان ۳.۲۰ درصد کاهش داشته است؛ این رقم در ماه گذشته ۴.۹۵ درصد بود.

رئیس سازمان توسعه تجارت ایران:

مشوق های صادراتی تا یک ماه آینده تخصیص می یابد

مدیر یک شرکت ایرانی - آلمانی از آغاز پروژه احداث فاز نخست نیروگاه خورشیدی ۱۰۰ مگاواتی در میبد یزد خبر داد و 
گفت: ۱۲۰میلیون دلار سرمایه مورد نیاز برای این پروژه به طور کامل توسط طرف آلمانی تامین می شود. 

»امیر اسلام نژاد« اضافه کرد: این شرکت ایرانی - آلمانی در نظر دارد که ۵۰۰ مگاوات نیروگاه خورشیدی در ایران احداث 
کند که کلنگ احداث ۱۰۰ مگاوات از این ظرفیت، پنجشنبه در میبد یزد به زمین زده می شود.

وی با اشاره به اینکه فاز نخست این پروژه ۱۰۰ مگاواتی، شامل احداث نیروگاهی به ظرفیت ۱۰ مگاوات است، گفت: منابع 
مورد نیاز فاز نخست این پروژه ۱۲ میلیون دلار و منابع موردنیاز کل این پروژه ۱۲۰ میلیون دلار برآورد شده است.

اسلام نژاد در مورد زمان پیش بینی شده برای بهره برداری از این پروژه گفت: فاز نخست این پروژه به ظرفیت ۱۰ مگاوات، 
تا پایان امسال و کل پروژه که هدف آن رساندن ظرفیت نیروگاه به ۱۰۰ مگاوات است، تا پایان سال آینده به بهره برداری 

می رسد.
وی یکی از اهداف استراتژیک این شرکت ایرانی - آلمانی را استفاده از ظرفیت های محلی برای اجرای پروژه ها ذکر کرد 
و گفت: با اجرای پروژه نیروگاه ۱۰۰ مگاواتی میبد، ۵۰۰ شغل مستقیم و سه هزار شغل غیرمستقیم برای منطقه میبد و 

یزد ایجاد می شود.
مدیر این شرکت ایرانی - آلمانی در مورد تامین تجهیزات پروژه نیروگاه خورشیدی ۱۰۰ مگاواتی میبد یزد نیز گفت: ۶۰ 
درصد از تجهیزات مورد نیاز این پروژه وارد و ۴۰ درصد از تجهیزات شامل کابل، ترانس، تجهیزات کنترل، تجهیزات انتقال 

و ... از محل تولید داخل تامین می شود.
به گزارش ایرنا، »سیدمحمد صادق زاده« معاون وزیر نیرو که رییس سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق 
)ساتبا( را بر عهده دارد، پیش از این در مورد جایگاه انرژی های نو در برنامه ریزی های تامین انرژی کشور گفت: در چهار 

سال آینده، ۲۵ درصد از کل ظرفیت نصب شده جدید در کشور از محل انرژی های نو تامین می شود.
وی تاکید کرد: ایران تصمیم جدی دارد تا سال ۲۰۳۰ هفت هزار و ۵۰۰ مگاوات ظرفیت به ظرفیت نیروگاه های 

تجدیدپذیر کشور اضافه کند.
صادق زاده در مورد مزیت استفاده از انرژی های نو در کشور به ویژه انرژی خورشیدی اظهار کرد: به دلیل تابش مناسب 

نور خورشید در کشور در طول سال ما از ظرفیت خوبی در این زمینه برخوردار هستیم، علاوه بر این، استفاده از نیروگاه های 
خورشیدی کوچک باعث می شود تا نیاز به نصب پست های عظیم برق در کشور برای تنظیم ولتاژها از بین برود.

رییس سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق تاکید کرد: همچنین می توان حدود ۱۲۵ هزار شغل را به 
صورت غیرمستقیم در این زمینه ایجاد کرد.

مدیر یک شرکت ایرانی - آلمانی  خبرداد

سرمایه گذاری 120 میلیون دلاری آلمانی ها برای احداث نیروگاه خورشیدی در ایران 

سرپرست شرکت عمران و بهسازی شهری ایران گفت: 
نوسازی و بهسازی یک هزار و ۳۵۰ محله در بافت های 
فرسوده شهری نیازمند ۱۰۰هزار میلیارد تومان اعتبار است. 
هوشنگ عشایری روز چهارشنبه در حاشیه هفدهمین 

همایش سیاست های توسعه مسکن در ایران در گفت گو با 
خبرنگاران افزود: در طول برنامه ششم و هفتم توسعه باید 
دو هزار و ۷۰۰ محله در بافت های فرسوده شهری نوسازی 
شوند که در برنامه ششم توسعه تا سال ۱۴۰۰ نوسازی یک 

هزار و ۳۵۰ محله در دستور کار ما قرار می گیرد.
وی با بیان این طبق برنامه ریزی باید سالیانه نوسازی و 
بهسازی یک محله در بافت های فرسوده شهری آغاز شود، 
گفت: قرار است بدون اتکا به منابع دولتی نوسازی و بهسازی 

این محله ها در بافت های فرسوده انجام شود.
سرپرست شرکت عمران و بهسازی شهری ایران افزود: 
نوسازی و بهسازی یک محله در بافت های فرسوده شهری 
بین ۱۰ تا ۱۲ سال طول می کشد و قرار نیست اعتبارات آن 
را دولت ملی و حتی دولت محلی تامین کند بلکه این یک 
جریان سخت افزاری و نرم افزاری است که توسط ساکنان و 
مردم محلات با کمک دولت ملی و محلی با استفاده از منابع 
مالی تسهیل گران ) انبوه سازان و خیرین( انجام خواهد 
شد تا سطح زندگی ساکنان این محلات به متوسط سطح 
زندگی همان شهر ارتقا پیدا کند. عشایری اظهارداشت: در 
این طرح اگر در شهر تهران میانگین سرانه فضای سبز، 
 A پارک محلی و به طور کلی خدمات عمومی شهر سرانه
داشته باشد برای محله مورد هدف نیز تلاش خواهیم کرد 
این خدمات به نقطه A برسد.  سرپرست شرکت عمران 
و بهسازی شهری تصریح کرد: کار نوسازی ۲۷۰۰ محله 
در ۲ دوره برنامه ششم و هفتم باید توسط دولت ، دولت 

محلی، ساکنان و بخش خصوصی و خیران انجام شود . 
این مقام مسئول گفت: در این راستا ۳ هدف سخت افزاری 
که شامل نوسازی، بهسازی و مقاوم سازی مسکن، ارتقای 
خدمات زیربنایی و ارتقای خدمات روبنایی مورد توجه است 
و تامین خدمات زیربنایی و روبنایی در این محلات برعهده 
دولت ملی و محلی خواهد بود، ضمن این که تشویق های 
دولت محلی زمینه حضور بخش خصوصی ، سرمایه گذاران 
و توسعه  گران را در این بخش بیش از پیش فراهم خواهد 
کرد. وی با بیان این که نقش دولت ملی در تامین منابع 
مالی بسیار کم است گفت:دولت ملی و محلی در این حوزه 
در حدود ۱۰ تا ۱۵ درصد تامین مالی خواهند کرد و مابقی 
آن طبیعتا توسط مالکان، ساکنان و بخش خصوصی و 
سرمایه گذاران محقق خواهد شد. سرپرست شرکت عمران 
و بهسازی شهری ایران در باره آخرین وضعیت همکاری 
انبوه سازان برای نوسازی بافت های فرسوده شهری گفت: 
اعطای  شرایط  آسان  کردن  برای  دولت  به  ما  پیشنهاد 
تسهیلات مسکن اعلام شده وبه تبع آن دولت نیز به دنبال 
کاهش زمان سپرده گذاری، کاهش سود تسهیلات و افزایش 
زمان بازپرداخت آن است که هم اکنون در تیم اقتصادی 

دولت در دست بررسی است.

یک مسئول:

نوسازی بافت فرسوده شهری نیازمند 100 هزار میلیارد تومان اعتبار است 

زنگنه:

 برنامه ای برای سهمیه بندی بنزین نداریم 
تهران- ایرنا- وزیر نفت با بیان این که کارت سوخت ابقا شده است، گفت: هم 
اکنون برای سهمیه بندی بنزین، برنامه ای نداریم و نرخ گاز طبیعی فشرده شده 

)سی ان جی( هم اکنون مناسب است، 
بیژن زنگنه درباره ابقای کارت سوخت، تصریح کرد: کارت سوخت ابقاء شده، 
اما هم اکنون برای سهمیه بندی بنزین، برنامه ای نداریم و نرخ گاز طبیعی فشرده 
شده )سی ان جی( هم اکنون مناسب است، اما برای کاهش آن، دولت باید مصوبه 
داشته باشد و آثار مالی آن را بپذیرد.زنگنه درباره افزایش احتمالی قیمت بنزین 
گفته بود: هنوز در دولت چیزی درباره افزایش قیمت بنزین مطرح نشده است، 
این یک موضوع وزارتخانه ای نیست و دولت باید در باره آن تصمیم گیری کند.

زنگنه گفت : مقصود وزارت نفت از تشکیل شرکت های صاحب صلاحیت )برند( 
این است که با اعمال روش های تشویقی، جایگاه   های عرضه سوخت تشویق شوند 
که تحت پوشش شرکت های صاحب صلاحیت قرار گیرند.وی افزود: البته به آن 
معنا نیست که این شرکت ها از خارج از کشور می آیند، بلکه جایگاه داران می توانند 
این شرکت ها را تشکیل دهند و افراد دیگر نیز می توانند تحت ضوابط خاصی، این 
شرکت ها را تشکیل دهند که بخشی از این ضوابط، مالی و بخشی از آن، فنی 
است.وی، هدف از تشکیل شرکت های زنجیره ای عرضه سوخت را استفاده مردم 
از خدمات بهتر از لحاظ کیفیت فرآورده، ایمنی در جایگاه ها و اطمینان از کمیّت 
جایگاه ها دانست و افزود: یکی از اهداف دیگر این بوده که تصدی دولت در مسئله 
حمل و نقل فرآورده کم شود، که این کار با روش تشویقی انجام می شود؛ یعنی 
پرداخت های بیشتری به این شرکت ها توسط نفت صورت می گیرد تا خدمات 
بیشتری از لحاظ ایمنی ارائه دهند.وزیر نفت با اشاره به اینکه جایگاه های سوخت 
در بسیاری از نقاط دنیا، متعلق به تعدادی از شرکت های صاحب صلاحیت )برند( 
است، ادامه داد: البته از آن جا که زنجیره بالادستی نمی تواند خصوصی شود، از 
پالایشگاه ها به پایین می توانند به یکدیگر زنجیره داشته باشند که در این راستا 
پالایشگاه ها تشویق شده اند که شرکت های صاحب صلاحیت را تشکیل دهند و 
هم اکنون بیشتر پالایشگاه های غیردولتی پای کار آمده و این شرکت ها را تشکیل 
داده اند، که این موضوع برای ارائه خدمات به مردم مفید است.وی با بیان اینکه در 
برندسازی جایگاه های عرضه سوخت به مالکیت جایگاه ها ورود نمی شود، یادآور شد: 
شرکتی که جایگاه را تشکیل می دهد یا توافقی که جایگاه با یکی از شرکت ها انجام 
می دهد، سبب می شود که خدمات بهتری به مردم ارائه شود و مردم با اطمینان 
بیشتری بتوانند انتخاب کنند که اگر یک برند، خدمات بهتری به آنها ارائه می دهد، 

بتوانند از آن استفاده کنند.

معاون وزیر راه وشهرسازی:

 حجم پول مبادله ای در بازارمسکن 22 درصد 
افزایش یافت 

معاون مسکن و ساختمان وزیر راه وشهرسازی گفت: در ۶ ماه نخست سال جاری 
در مقایسه با سال گذشته صدور پروانه های ساختمانی در کشور ۵ درصد و حجم 

پول مبادله ای در بازار مسکن ۲۲ درصد افزایش یافته است. 
حامد مظاهریان افزود: آمارها نشان می دهد که در این مدت قیمت مسکن ۶ 
درصد افزایش یافته و تعداد معاملات مسکن در کشور نیز ۱۲ درصد رشد داشته 

است.
وی یادآورشد: این در حالی است که از سال ۹۲ تا ۹۶ قیمت مسکن در کشور 
۱۰.۶ درصد افزایش یافته، قیمت زمین دو دهم درصد و اجاره بها نیز ۱.۵ برابر 
شده است. مظاهریان بیان کرد:دولت نباید در بازار مسکن مداخله کند زیرا بین 
سال های ۸۴ تا ۹۲ در نتیجه مداخله دولت در بازار با اجرای مسکن مهر قیمت 

مسکن ۶ برابر، قیمت زمین ۸.۶ برابر و اجاره نیز ۳.۴ برابر افزایش یافت.
معاون وزیر راه وشهرسازی در این مدت هرچند که ساخت و ساز گسترده در 
کشور انجام گرفت، اما نتیجه آن برای خانوارهای ایرانی افزایش قیمت مسکن، رونق 

سفته بازی و سوداگری در این بخش بود.
وی با اشاره به افزایش قیمت اجاره بها در ۶ ماه نخست سال جاری گفت: در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته اجاره بها در تهران به طور متوسط ۱۴.۴ درصد 

افزایش یافته و این بیش از افزایش قیمت مسکن بوده است.
وی با بیان این که طبق گزارش مرکز آمار ایران بیش از ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار 
مسکن خالی در کشور وجود دارد، گفت: بیش از ۴۹۵ هزار واحد آن در تهران 
است و نبود خریدار این واحدها حاکی از قیمت بالای آن و کمتر بودن قدرت 
اقتصادی خانوارهای ایرانی برای خرید آنها است. معاون مسکن و ساختمان وزیر راه 
و شهرسازی گفت: هرچند که مجلس شورای اسلامی پرداخت مالیات خانه های 
خالی را مصوب کرده اما میزان این مالیات به نظر بسیار ناچیز است و باید در قانون 
مربوطه یک بازنگری صورت بگیرد تا مالکان این واحدها به عرضه واحدهای خود به 
بازار رغبت بیشتری نشان دهند. به گزارش ایرنا، هفدهمین همایش سالانه سیاست 
های توسعه مسکن روزهای ۱۸ و ۱۹ مهرماه سال جاری در مرکز تحقیقات راه، 
مسکن و شهرسازی برگزار در حال برگزاری است که در این همایش سیاست های 
توسعه مسکن در کشورمان در دولت دوازدهم توسط کارشناسان مسکن مورد 
بحث و بررسی قرار می گیرد. در میزگرد های تخصصی این همایش ۶ محور تامین 
مالی مسکن، مسکن اقشار کم درآمد، بافت های ناکارآمد شهری، سیاست زمین 
شهرسازی و اقتصاد شهر ، بازار مسکن و اسکان بشر توسط متخصصان دولتی و غیر 

دولتی مورد بررسی قرار می گیرد.

نهاوندیان در حاشیه جلسه دولت:

سیاست ارزی دولت تغییری نکرده است
معاون اقتصادی رئیس جمهور با بیان اینکه سیاست ارزی دولت تغییری نکرده 
است، گفت: این سیاست شناور مدیریت شده است و حفظ ثبات به صلاح اقتصاد 

کشور است.
به گزارش ایسنا، محمد نهاوندیان در حاشیه جلسه هیات دولت در خصوص 
سیاست های آمریکا در قبال برجام و ایران گفت: اقتصاد ایران بسیار بزرگتر از آن 
است که با سخنرانی یا صحبت یک مسئول دولت دیگر در آن تاثیرات بیش از 

اندازه ایجاد شود.
وی ادامه داد: الحمدالله مناسبات ما به طور روز افزون با اقتصاد جهانی روبه 
افزایش بوده و اتفاقا این موضع گیری های نسنجیده ونابخردانه ای که دولت جدید 
آمریکا اتخاذ و اظهار کرد، باعث شده که دیگران در جهان از جمله اتحادیه اروپا به 

همکاری نزدیک تر با ایران علاقمند شوند و اظهاراتشان رامی بینیم.
معاون اقتصادی رئیس جمهوری تاکید کرد:صف حامیان ایران منسجم تر و و صف 
حامیان آمریکا بسیار کمتر شده و آمریکا در این موضع منزوی تر شده است. به همین 
جهت فرصت افزایش و تقویت مناسبات اقتصادی ایران با دیگر کشورهای جهان 
بیشتر از گذشته است، بخصوص اگر به این توجه کنیم که با اتخاذ سیاست های 
اقتصاد مقاومتی ما اکنون در شرایط بهتری از گذشته در ایستادگی روی پای خود 
هستیم. نهاوندیان تصریح کرد: ذخیره کالاهای اساسی ما را می توان امروز با سال 
۱۳۹۲ مقایسه کرد، شرایط فروش صادراتی ما را می توان نگاه کرد. تولیدات و 
نرخ رشد و پایین آمدن تورم، در مجموع با این مقایسه شرایط اقتصادی ایران را 
در شرایط بسیار بالاتری از گذشته خواهیم دید. معاون اقتصادی رئیس جمهور در 
ادامه بیان کرد: من تاثیرات اینگونه لفاظی ها را خیلی جدی نمی بینم و این کاملا 
به انسجام  و در صحنه بودن ملت ما بستگی دارد و هرکس در هر کجا ، می تواند 
نقش آفرین باشد و ما یک بار دیگر از این امتحان سرافراز بیرون می آییم. نهاوندیان 
تصریح کرد: همچنان که آقای رئیس جمهور امروز در دولت فرمودند، برجام اکنون 
یک آزمونی درصحنه جهانی شده و معلوم می شود آن دولتی که یاغیانه، مقررات 
بین المللی را زیر پا می گذارد، کیست و آن کشور، ملت و دولتی نیز که احترام 
بین المللی را به سوی خود جلب می کند و مورد حمایت همه کشورهای جهان به 

جز دو کشور قرار دارد، دولت و نظام ایران است.
وی افزود: یک صحنه انتخاب بین المللی رخ داده که مواضع حکیمانه، خردمندانه 
و اخلاقی ایران در آن مورد تحسین جامعه جهانی است و مطمئنا به جایگاه 
بین المللی کشورمان کمک خواهد کرد. معاون اقتصادی رئیس جمهور همچنین 
درخصوص نوسانات بازار ارز با توجه به اتفاقات اخیر، گفت: یکی از توفیقاتی که در 
این چند سال اخیر به دست آمد، کاهش التهابات و نوسانات در بازار ارز در کنار 
آرامش عمومی در سطح قیمت ها و تورم بود، این رویکرد استراتژیک دولت بوده 
و ادامه پیدا خواهد کرد. وی ادامه داد: بعضی نوسانات از عوامل اقتصادی و روانی 
ایجاد می شود، اما همچنان که در سال ۹۵ هم دیدیم، ما حرکت رو به بالایی 
داشتیم اما بعد این موضوع جبران شد و کسانی که سوداگرانه وارد بازار شده بودند، 
متحمل زیان هایی شدند. نهاوندیان با بیان اینکه سیاست ارزی دولت تغییری نکرده 
است، افزود: این سیاست شناور مدیریت شده است و حفظ ثبات به صلاح اقتصاد 
کشور است. معاون اقتصادی رئیس جمهور خاطر نشان کرد: تبعا فعالان اقتصادی 
سابقه دار نیز به این موضوع بلندمدت نگاه می کنند. بعضی از شتابزدگی های 
کوتاه مدت ممکن است به ضرر سوداگران منجر شود و بانک مرکزی نیز با توجه به 
گشایش های بعد از برجام در شرایط بسیار خوبی قرار دارد لذا می توان با اطمینان 

پیش بینی کرد که آرامش بازار ارز ادامه پیدا می کند.
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تاج: 

1۸ مهر به افتخارات فوتبال ایران اضافه شد
رئیس فدراسیون فوتبال گفت: تیم ملی نوجوانان مقابل آلمان بی نظیر بود. خدا 
را شکر می کنم که ۱۸ مهر به افتخارات و رکوردهای فدراسیون و فوتبال ایران 

اضافه شد.
مهدی تاج که در نخستین تمرین تیم ملی فوتبال نوجوانان بعد از برد آلمان حاضر 
شده بود، عنوان کرد: بار دیگر پیروزی غرورآفرین تیم شایسته ایران مقابل آلمان 
را به تک تک اعضای تیم از کادر فنی تا بازیکنان تبریک می گویم . تیم ملی مقابل 
آلمان بی نظیر بود و سه شنبه شب )۱۸ مهر( به رکوردها و افتخارات فوتبال کشور 
اضافه شد.  او افزود: بر این باورم در این مقطع تاریخی، اگر از غرور دوری شود، این 
تیم می تواند به نتایج مهمی برسد که سال ها موجب افتخار باشد. در منطق فوتبال 
ایران عقب نشینی مقابل هیچ تیمی وجود ندارد. به همین دلیل برای دیدار با 
کاستاریکا با همه توان به میدان می رویم . دقیقا همان کاری که در بازی مقابل سوریه 
انجام گرفت. تیم های ملی ایران نشان داده اند همواره برای رسیدن به موفقیت تلاش 

می کنند. در این میان نتیجه به تیمی تعلق دارد که بهتر بازی می کند.

بازگشت شهباززاده به ترکیب اصلی استقلال
مهاجم شماره ۱۰ آبی ها تنها گزینه شفر برای حضور در ترکیب اصلی این تیم 

است.
 سجاد شهباززاده در جریان دیدار هفته چهارم استقلال برابر سایپا از ناحیه زانو دچار 
مصدومیت شد و بیش از یک ماه از تمرینات این تیم دور بود. شهباززاده اما در هفته 
های گذشته و با استفاده از تعطیلات لیگ در تمرینات این تیم حضور پر رنگی 
داشت و توانست زیر نظر کادرفنی عقب ماندگی خود نسبت به بازیکنان را جبران 
کند تا آماده دیدار با فولاد خوزستان شود. علی قربانی رقیب شهباززاده در خط 
حمله آبی ها با شروع تعطیلات لیگ برتر دست خود را به تیغ جراحان سپرد و به 
مدت یک هفته از تمرینات استقلال دور شد. این غیبت یک هفته ای و البته دوری 
او از تمرینات گروهی باعث شد تا قربانی از آمادگی کامل برای حضور ۹۰ دقیقه ای 
در زمین مسابقه به دور باشد تا احتمالا این دیدار را از روی نیمکت ذخیره آغاز کند.
به این ترتیب سجاد شهباززاده بعد از بازگشت از مصدومیت می تواند از ابتدا در 
ترکیب استقلال به میدان برود و علی قربانی این دیدار را به دلیل شرایط جسمانی 

احتمالا از روی نیمکت آغاز خواهد کرد.

سقوط ۹ پله ای ایران در رده بندی فیفا
تیم ملی فوتبال ایران در رده بندی جدید فیفا با سقوطی چشمگیر به رده سی و 

چهارم رسید.
ساکرنت رده بندی ماه اکتبر فیفا که اهمیت زیادی برای سیدبندی تیم ها دارد را 
اعلام کرد. بر اساس این رده بندی تیم ملی فوتبال ایران بعد از دو دیدار دوستانه 
برابر توگو و روسیه به رده سی و چهارم جهان سقوط کرد، ولی همچنان در جایگاه 
نخست تیم های آسیایی باقی ماند. دلیل سقوط ۹ پله ای ایران به این دلیل است 
که ایران دو بازی دوستانه در این ماه انجام داده ولی بقیه تیم ها بازی های انتخابی 
برگزار کردند و امتیاز بازی های انتخابی از بازی های دوستانه بیشتر است و به همین 
خاطر ایران در این رده بندی سقوط کرد. صعود چشمگیر را تونس داشت که به رده 
بیست و هشتم رسید و جای مصر را به عنوان بهترین تیم آفریقایی گرفت. همچنین 
تیم ملی استرالیا با صعود هفت پله ای به رده چهل و سوم رسید و ژاپن با چهار پله 

سقوط در رده چهل و چهارم قرار گرفت.

رمزگشایی از صحبت های سرمربی پرسپولیس 
برای تمدید قرارداد با باشگاه

سرمربی پرسپولیس هنوز به درخواست مدیرعامل این باشگاه برای تمدید قرارداد، 
پاسخ مثبت نداده است که این موضوع را می توان در مسائل مالی ریشه یابی کرد.

باشگاه پرسپولیس قصد تمدید قرارداد سرمربی خود را دارد تا دلهره حفظ این مربی 
برای فصل آینده رقابت های لیگ برتر را خیلی زود برطرف کند. برانکو ایوانکوویچ 
تنها تا پایان فصل جاری رقابت های لیگ برتر با سرخپوشان پایتخت قرارداد دارد 
اما فعلا نمی خواهد تن به امضای تمدید قرارداد با مدیران باشگاه پرسپولیس بدهد. 
سرمربی پرسپولیس که هرگز درباره این موضوع، صحبت های شفافی نکرده بود 
در جریان آخرین مصاحبه خود با خبرنگاران درباره این موضوع اظهار داشت :معلوم 
نیست چه اتفاقی در آینده رخ می دهد. شاید پرسپولیس باشد و شاید هم تیم های 
دیگر.  هنوز چیزی در این باره قطعی نشده است. برانکو ایوانکوویچ مبلغ زیادی از 
قرارداد فصل گذشته و امسال خود طلب دارد اما قصد ندارد آن را رسانه ای کند تا 
تیمش در آستانه بازی حساس با الهلال عربستان با چالش دیگری روبرو شود. گفته 
می شود یکی از شروط اصلی سرمربی سرخپوشان پایتخت برای تمدید قرارداد 
خود، پرداخت کامل مطالباتش است.  سرمربی پرسپولیس تصمیم دارد این موضوع 
را در آرامش کامل دنبال کند و با توجه به فشردگی بازی های این تیم در لیگ 

قهرمانان آسیا و لیگ برتر، آنرا به زمان دیگری موکول کرده است.

درخواست ویزای مسقط برای مهاجم محروم پرسپولیس

 در انتظار بخشش طارمی!
باشگاه پرسپولیس برای حضور مهاجم محروم خود در بازی با الهلال عربستان 

درخواست ویزا کرد.
باشگاه پرسپولیس برای حضور مهدی طارمی در اردوی این تیم در عمان برای 
بازی برگشت مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا مقابل الهلال عربستان در 
خواست ویزا کرد. این در حالی است که مهاجم ملی پوش پرسپولیس با محرومیت 
چهار ماهه از سوی فیفا روبرو ست و فعلا نمی تواند بازی کند. طارمی که دفاعیه 
خود را برای تعلیق یا بخشش محرومیتش به دادگاه بین المللی ورزش ارسال 
کرده است امیدوار به صدور حکم موقت از سوی دادگاه بین المللی ورزش است 
تا بتواند سرخپوشان پایتخت را در دیدار برگشت با الهلال عربستان همراهی کند. 
پندار خمارلو مدیر روابط عمومی باشگاه پرسپولیس ضمن تایید مطلب فوق افزود: 
امیدواری زیادی به بخشش محرومیت طارمی داریم. مستنداتی که ارائه شده است 
می تواند باعث بخشش محرومیتش شود. با این حال منتظریم دادگاه بین المللی 

ورزش حکمش را خیلی زود اعلام کند تا طارمی بتواند به تیم کمک کند.

چراغ سبز سازمان لیگ به تیم آینده سازان

مسئول لیگ برتر فوتبال بانوان گفت: اگر مشکل فردا باشد ما تا فردا نیز صبر 
خواهیم کرد البته نخست باید با باشگاه سپاهان مکاتبه انجام دهیم و مطمئن شویم 

آنها خواستار تیم آینده سازان هستند.
گلاره ناظمی درباره مهلت سازمان لیگ به تیم آینده سازان اظهارکرد: تا پایان ساعت 
۱۶ امروز آخرین مهلت تیم ها برای ارسال مدارک به سازمان لیگ است و تکلیف 
تیم ها مشخص می شود. حال با توجه به شرایط تیم آینده سازان که تصمیم دارد 
زیر نظر باشگاه سپاهان قرار گیرد و همچنین اینکه بازیکنان این تیم قراردادی با 
تیم های دیگر ندارند و مدیرعامل باشگاه نیز نامه رسمی مبنی بر انحلال تیم ارسال 
نکرده است و همچنین از آنجایی که هدف ما نیز کمک به تیم ها است اگر مشکل 
فردا است ما تا فردا نیز صبر خواهیم کرد چرا که قرعه کشی مسابقات روز شنبه 
است. او در ادامه افزود:  اگر در مکاتبات با باشگاه سپاهان متوجه شویم که آنها قصد 
حمایت از تیم را دارند قطعا تا فردا صبر خواهیم کرد و این مهلت نه تنها به باشگاه 
آینده سازان بلکه به سایر تیم ها داده خواهد شد چرا که هدف ما حمایت از تیم های 

باشگاهی و تعامل با آنهاست.

شفر ورود جی پی اس را ممنوع کرد
مربی آلمانی استقلال از این به بعد تمریناتش را بدون جی پی اس برگزار خواهد 
کرد. ویفرد شفر در اولین اقدام بعد از سرمربیگری در استقلال ورود جی پی اس 
به تمرینات را ممنوع کرده است، وسیله ای که در زمان سرمربیگری منصوریان از 
آن استفاده می شد. جی پی اس وسیله ای است که روی بدن بازیکنان نصب می 
شود و کادرفنی تیم  می توانند از میزان آمادگی و دوندگی بازیکنان اطلاعات کسب 

کند اما شفر در اقدامی عجیب ورود این وسیله به تمرینات را ممنوع کرده است.
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پیشکسوت فوتبال ایران که سابقه مربیگری در سوئد و مجارستان را دارد، 
دیدار ایران و روسیه را آنالیز کرد و این دیدار را محک باارزشی برای شاگردان 

کی روش دانست.
به گزارش ایسنا، تیم ملی ایران دیروز )سه شنبه( در دیداری دوستانه در 
شهر کازان روسیه به مصاف این کشور رفت که این دیدار با تساوی یک بر 
یک به پایان رسید. عباس رضوی در گفت وگو با ایسنا در رابطه با این دیدار 
اظهار کرد: در این بازی تیم ایران با به کارگیری ترکیب موفق در مسابقات 
مقدماتی جام جهانی فوتبال همراه با ترمیمی حساب شده از بهترین های 
فوتبال ایران، هماهنگ نشان داد. شیوه و تاکتیک بازی ایران به طور یقین 
انتخابی درست و به جا بود .تمرکز کردن در دفاع و شروع و به کارگیری تمام 

تیم در دفاع منطقه ای از نیمه زمین، اصل تفکر کی روش در بازی های ایران 
است.

او افزود: کی روش از ظرفیت فنی و فیزیکی فوتبال ایران و آسیا آگاه است 
و می داند که این ظرفیت فوتبال آسیایی در سطح فوق حرفه ای و جهانی 
کاملا جواب گو نیست و تیم ایران از نظر توان تکنیکی، بدنی و درک حرفه ای 
فوتبال در رقابت های جام جهانی به مشکل برخواهد خورد. به همین دلیل 
ایران با داشتن اهرم های با ارزش و سریع در خط حمله باید بسته بازی کند 
و به تاکتیک ضد حمله بسنده کند. روسیه در برابر ایران از نظر حفظ توپ 
موفق تر بود و بازی گردان اصلی این حفظ توپ، کوکورین بود که در تعویض و 
تعریض بازی نقش مهمی داشت. نفوذ و حرکت از کناره ها تاکتیک مشخص 

روسیه بود و آنها از همین طریق هم توانستند به گل دست یابند.
پیشکسوت فوتبال ایران که در دوران مربیگریش توانست تیم جوانان 
واشاش مجارستان را قهرمان اروپا کند، با بیان این که فوتبال روسیه سرعت 
و تمام کنندگی ندارد، گفت: آن ها به همین دلیل نمی توانند به مراحل بالای 
جام جهانی برسند چرا که تعادلی مناسب در بازی حمله و دفاع ندارند. 
همچنین مشاهده کردیم در برابر ایران اغلب با هفت، هشت نفر در زمان 
حمله شرکت داشتند و بارها دروازه شان با ضد حمله آسیب پذیر نشان 
داد. ایران با انگیزه فراوان در این بازی ظاهر شد و می دانیم اگر تیمی زمان 
کمتری از بازی را صاحب توپ باشد و در تمرکز منطقه ای دفاع کرده و به 
ضد حمله بیاندیشد، برای دست یابی به توپ و حفظ آن به توان دوندگی 

بیشتری نیاز دارد.
رضوی ادامه داد: همچنین مشاهده کردیم تیم ایران با وجود انسجام در 
خط دفاعی و توفیق در ضد حملات در ۲۰ دقیقه آخر کمی خسته به 
نظر می رسید و نفرات تعویضی هم اگرچه شایسته بودند ولی هنوز با تیم 
هماهنگ نیستند. دفاع ایران در این روز بسیار خوب عمل کرد. سید جلال 
حسینی چندین بار با قطع توپ در مناطق حساس، ارزش بازی خود را نشان 
داد. مدافعان کناری ما بارها به خاطر جابجایی حرکت دو نفری تیم روسیه 
دور زده می شدند و ارسال های روسیه از کناره ها به خاطر هوشیاری مدافعان 

ایران و کمبود قدرت تمام کنندگی روسیه اغلب به نتیجه نرسید.
او در خصوص نحوه انتقال توپ از دروازه بان به مهاجمان تیم ملی اظهار 
کرد: امید ابراهیمی با قدرت دوندگی و حضور به موقع در مناطق میانی، پل 
ارتباطی با ارزشی برای اجرای ضد حمله ها بود. تیم ایران در شروع مجددها 
و ضربات ایستگاهی و پرتاب های بلند نزدیک به دروازه حریف با داشتن 
بازیکنان سر زنی چون آزمون و طارمی می تواند فاکتوری مثبت در خط 
حمله داشته باشد. گل ایران روی سماجت و پاس با ارزش طارمی و حضور 
به جای سردار آزمون زده شد. پاس های اولیه ایران که گاهی توسط بیرانوند به 
صورت بلند زده می شد کارساز نبود. گزینه بهتر برای پاس های اولیه و اجرای 
ضدحمله، شروع بازی از طریق هافبک ها و خط میانی، در میانه زمین خودی 
و روی زمین است، البته اگر تعدد نفرات حریف در زمین خودی مشکل ساز 
نباشد. پیشکسوت فوتبال ایران در خصوص تعویض های کی روش در دیدار 
ایران و روسیه تصریح کرد: تعویض های ما ضمن توجه به تعویض های تیم 
مقابل، نیم نگاهی هم به خستگی تیم در آخر بازی داشت. این بازی برابر 
روسیه هم از نظر روانی و خود باوری و هم جهت هماهنگی تیمی بسیار با 
ارزش بود. تیم ایران در مجموع موفق شد با ظرفیت فنی و فیزیکی خود، 
خوب بازی کند. در کل دیدار ایران و روسیه محکی با ارزش برای تیم ملی 

بود که با نتیجه یک بر یک به پایان رسید.

آنالیز خط به خط تیم ملی مقابل روسیه؛

حسینی رهبر دفاع، ابراهیمی پل ضدحمله و دوندگی زوج آزمون-طارمی

ایران در اولین بازی جدی تدارکاتی اش برای حضور در 
جام جهانی نتیجه ای امیدوارکننده به دست آورد.

هر چند که سرمربی روسیه به قصد آزمایش چند بازیکن 
تازه واردش، تیمش را به مصاف ایران فرستاده بود؛ اما در 
نیمه دوم با وارد کردن چند بازیکن اصلی خود، برای گرفتن 
نتیجه اقدام کرد و این موضوع باعث شد تا شاگردان کی 
روش به خصوص پس از به ثمر رسیدن گل سردار، به صورت 
جدی محک خورده و راه  دفاع از گل زده در برابر تیمی 

اروپایی را امتحان کنند.
 نیمه اول بازی ایران و روسیه را می توان نیمه پاس های 
اشتباه خواند. هم ایران و هم روسیه در نیمه اول آمار پاس 
اشتباه بالایی داشتند. روسیه که ظاهرا با ترکیب جدیدی 
پا به میدان گذاشته بود، در نیمه اول پراشتباه و ناهماهنگ 
ظاهر شد و ایران نیز در فاز هجومی از خلق موقعیت عاجز 
نشان داد. اما در نیمه دوم ورق برگشت؛ به خصوص در پانزده 
دقیقه ابتدایی نیمه دوم بازیکنان ایران توانستند هماهنگ تر و 
با دقت بالاتری نسبت به نیمه اول توپ را به یکدیگر برسانند. 
ایران هر گاه که توانست به بازی سرعت دهد، موفق نشان داد 
و در فاز هجومی زهردار ظاهر شد. اما با خروج چند بازیکن 
اصلی، هماهنگی بین بازیکنان به وضوح کاهش یافت و دیگر 

خبری از پاس های هدفمند نبود.
کی روش با توجه به غیبت اشکان دژاگه و عدم دعوت 
از مسعود شجاعی تیمش را با سیستمی متفاوت به مصاف 
روسیه فرستاد. این ویژگی سرمربی تیم ملی ماست  است که 
انگار در هر بازی سورپرایز ویژه ای برای سیستم یا ترکیب 
اصلی تیم ملی دارد. این موضوع باعث می شود که خواندن 

دست او برای مربیان رقیب دشوار باشد.
سی کیو  ایران را با یک هافبک دفاعی در جلوی مدافعان 
به میدان فرستاده بود و از امید ابراهیمی جلوتر از عزت اللهی 
استفاده کرد. سرمربی تیم ملی برای جبران غیبت دژاگه، 
قصد داشت از توان بازیسازی امید ابراهیمی استفاده کند 
و این بازیکن نیز پس از رهایی از مصدومیتی چند ماهه 
امیدوارکننده ظاهر شد. بیشترین بار هجوم و خلق موقعیت 
در تیم ملی ایران بر دوش مهدی طارمی و علیرضا جهانبخش 

به عنوان دو بازیکن کلیدی تیم ملی  است.
طارمی که موفق شد پایه گذار گل تیم ملی شود، در نیمه 
اول چندان نتوانست خط دفاع حریف را دور بزند و بیشترین 
میدان  میانه  درگیری های  و  پرسینگ  صرف  انرژی اش 

شد. طارمی برخلاف بازی های قبلی تیم ملی، در بازی با 
روسیه بیش از گذشته به کمک خط دفاعی آمد و محدوده 
حرکتی و میدان عملش بزرگتر از قبل بود . همین وظیفه را 
جهانبخش نیز در سمت راست داشت. حضور همزمان امیری 
و طارمی که متمایل به چپ بازی می کردند، باعث شده بود تا 
سمت چپ ایران در فاز هجومی فعال تر از سمت راست باشد.

تاکتیک کی روش در جام جهانی تقریبا مشابه آن چیزی 
گذاشت.  نمایش  به  روسیه  برابر  در  ایران  که  بود  خواهد 
پاس های بلند و یا طولی سریع از دفاع به حمله  تاکتیکی 
است که تیم کی روش با تاکید مداوم بر روی آن برای گلزنی 

در مقابل رقبای باتجربه تر استفاده می کند.
 در چنین تاکتیکی بازیکنی مثل مهدی طارمی یک نعمت 

است و کی روش حتی در بین لژیونرها نیز جانشینی برای 
او سراغ ندارد. وحید امیری نیز به دلیل سرعت بالا و قدرت 
حمل توپش به درد این شیوه بازی می خورد و به همین دلیل 

کارلوس  او را نود دقیقه در میدان نگه داشت.
نسبتا  مهارت  و  تجربه  توانسته اند  البته  ایران  بازیکنان 
مناسبی برای اجرای این تاکتیک به دست آورند. اما این 
یا  روش  کی  کرد.  خنثی  می توان  راحتی  به  را  تاکتیک 
راه های  که  نمی بیند  تیمش  توان  در  یا  و  نمی خواهد 
متنوع تری را برای حمله به سوی دروازه حریفان امتحان 
کند. اگر تنها راه رسیدن به گل استفاده از ضدحملات و 
دل بستن به تکنیک و سرعت وینگرهای کناری باشد، باید 
به انتظار شانس و اقبال هم نشست و ظاهرا کی روش خود 
را خوش شانس می داند! او  مربی ای است که  که حتی در 
من یونایتد و تیم ملی پرتغال نیز اصالت را به دفاع می داد نه 
حمله. از نظر مربیانی چون کی روش فوتبال یعنی خوب 
دفاع کردن و گل نخوردن. این مربیان گل زدن را به نبوغ و 
تکنیک و غریزه بازیکنان خط حمله واگذار می کنند. البته در 
مورد ایران اصلاح ساختار دفاعی از نان شب هم واجب تر بود 
و کی روش موفق شده تا سر و سامانی به این خط داده تا 

دیگر خبری از خوردن گل های ساده نباشد.
از طرفی دیگر تیم او به خصوص در دو سال اخیر توانسته با 
این تاکتیک دفاعی نتیجه بگیرد و در فاز حمله نیز گلیم خود 
را از آب بیرون بکشد؛ اما قضیه جام جهانی متفاوت است. در 
جام جهانی اگر بخواهیم شگفتی ساز شده و به دور بعد صعود 
کنیم، باید برای گلزنی برنامه های متنوع تری داشت و همه 

چیز را به خلاقیت بازیکنان واگذار نکرد.

 متخصص دفاع؛ برای دور دوم حمله هم می خواهیم

ماموریت ۸ ماهه کی روش برای فوتبال ملی

سرمربی ایرانی تیم ملی تکواندو آذربایجان گفت: سیستم رنکینگ و کسب امتیاز در حال آسیب زدن به تمام ورزشکاران 
تکواندو دنیا است.

رضا مهماندوست در خصوص حضور تیم ملی آذربایجان در رقابت های گرندپری لندن اظهار داشت: این بار و در مسابقات 
گرندپری لندن با نفرات کمترین شرکت خواهیم کرد چرا که میلاد بیگی و رادیک عیسی اف را به دلیل آسیب دیدگی در 
اختیار نداریم. میلاد بیگی در مسابقات گرندپری مراکش نیز از ناحیه لگن آسیب دیده بود و حتی به من اعلام کرد که مسابقه 

ندهد اما با اصرار من مسابقه داد.
وی ادامه داد: بیگی با وجود مصدومیت در مراکش نیز به مدال برنز دست یافت و این در حالی بود که  در دیدار نیمه نهایی 
مقابل نماینده مصر یک لحظه غافل گیر شد و نتوانست به خوبی جا به جا شود. بیگی در حال حاضر استراحت می کند و هر 
روز فیزیوتراپی انجام می دهد. رادیک نیز از ناحیه شصت پا دچار آسیب دیدگی است و در کنار این نفرات یکی از ورزشکاران 
دختر آذربایجان نیز دچار شکستگی دست شده است. با همه این تفاسیر در حال تلاش هستم با وجود غیبت بیگی و رادیک 

با ۴، ۵ بازیکن در گرندپری لندن حضور داشته باشیم.
سرمربی تیم ملی با انتفاد از فدراسیون جهانی تکواندو عنوان کرد: سیاست فدراسیون جهانی اصلا خوب نیست که به صورت 
مداوم در حال برگزاری مسابقات است. سیستم رنکینگ و کسب امتیاز در حال آسیب زدن به تمام ورزشکاران تکواندو دنیا 
است و در آخر نیز در المپیک کسانی به مدال دست پیدا می کنند که در مراحل پایانی جواز حضور در این مسابقات را 
دریافت کردند. مهماندوست در خصوص برگزاری  مسابقات جدید گرند اسلم و جوایز نقدی بالای این مسابقات گفت: در حال 
حاضر اکثر بازیکنان خوب دنیا دچار مصدومیت هستند و جدای از آن از لحاظ روحی نیز بسیار خسته هستند اما عده ای از 
ورزشکاران دنیا منبع درآمدی ندارند و به خاطر درآمد در مسابقات مختلف و به خصوص گرندپری که برای اولین بار برگزار 
خواهد شد، شرکت می کنند. قطعا ۷۰ هزار دلار جایزه نقدی مسابقات گرنداسلم باعث خواهد شد اکثر ورزشکاران تلاش 

کنند در این مسابقات شرکت کنند.
وی تاکید کرد: در حال حاضر بازیکنان ما واقعا خسته شدند و تیم ما شرایط کشورهای ایران و کره جنوبی را نیز ندارد که 
در هر مسابقه ای با یک ترکیب شرکت کند. ساختن بازیکن نیز یک شبه انجام نخواهد شد و نمی شود در یک شب یک 
بازیکنان را برای حضور در یک مسابقه بزرگ آماده کرد و باید کج دار و مریز جلو رفت. بیگی و رادیک که در مسابقات لندن 
شرکت نمی کنند در حال حاضر نفرات اول رنکینگ المپیک اوزان خود هستند و می توانند در این مسابقات یک در میان 
حضور داشته باشند اما بقیه بازیکنان را مجبور هستیم در مسابقات مختلف شرکت بدهیم تا رنکینگ کسب کنند و در هر 

وزن چند نماینده داشته باشیم.
سرمربی سابق تیم ملی تکواندو ایران در خصوص بازگشت خدابخشی و اسبقی به اردوی تیم ملی بیان کرد: از بازگشت 
این بازیکنان بسیار خوشحال هستم و جزو کسانی بودم که خواستار برگزاری یک نشست و گذشت از سمت بزرگ تر ها و 

پادرمیانی بودم. خدا را شکر که در نهایت این مسئله نیز حل شد و این نفرات به تیم ملی بازگشتند.
مهماندوست در خصوص تصمیم خدابخشی برای بازگشت به وزن سوم و رقابت او با بیگی خاطرنشان کرد: این مسئله 
بستگی به نظر بی باک، سرمربی تیم ملی ایران و خود خدابخشی دارد تا شرایط وزنی، رنکینگ و سایر مسائل را بسنجند. به 
اینکه او قرار است به وزن میلاد بازگردد نیز فکر نمی کنم و هرکسی آماده تر باشد در مسابقات دستش به علامت پیروز بالا 
می رود. مهدی خدابخشی و میلاد بیگی را به یک اندازه دوست دارم اما رقابت یک طرف است و بحث علاقه و دوست داشتن 

در طرف دیگر قرار دارد.

از بازگشت خدابخشی و اسبقی به تیم ملی ایران خوشحالم

مهماندوست: سیستم رنکینگ المپیک در حال آسیب زدن به ورزشکاران دنیا است

روند واگذاری مالکیت باشگاه نفت به شرکت طلاییه در حالی که قرار بود ظرف 
روزهای گذشته نهایی شود با دستور مقام قضایی تا اطلاع ثانوی متوقف شد.

ظرف روزهای گذشته جلسات مهمی برای واگذاری مالکیت باشگاه نفت به 
شرکت طلاییه و حمیدرضا جهانیان برگزار شد و در حالی که قرار بود این کار 
نهایی شود اما با دستور دادسرای فرهنگ و رسانه این موضوع تا اطلاع ثانوی منتفی 
شده است. رضا گل محمدی مدیرکل ورزش و جوانان استان تهران در این رابطه به 
ورزش سه گفت: »ما در رابطه با مساله واگذاری باشگاه نفت جلسه داشتیم که نامه 
ای از سوی بازرسی شعبه دو دادسرای فرهنگ و رسانه به ما ابلاغ شد که بر اساس 
آن از ما خواسته شد تا اطلاع ثانوی از هرگونه نقل و انتقال این باشگاه به شرکت 
طلاییه تا اطلاع ثانوی خودداری کنیم.« او همچنین اضافه کرد:» قرار است با آقای 
قاسم زاده مسئول این پرونده در دادسرای فرهنگ و رسانه صحبت های نهایی را 
داشته باشم و بعد نسبت به اقدامات بعدی تصمیم گیری کنیم.« گل محمدی 
همچنین در رابطه با این که سرنوشت تیم نفت که یکی از نمایندگان ایران در 
لیگ قهرمانان آسیا هم هست چه خواهد شد گفت: »بله ما به همین دلیل باید 
هرچه سریعتر تکلیف این باشگاه را مشخص کنیم چون محدودیت زمانی داریم 

و اگر دیر شود آن وقت سهیمه نفت در لیگ قهرمانان آسیا از بین خواهد رفت.« 
مدیرکل ورزش و جوانان استان تهران در رابطه با این موضوع که اگر مساله مالکیت 
نفت مشخص نشود تکلیف نماینده ایران در آسیا چه خواهد شد گفت: »اگر به هر 
دلیلی این اتفاق نیفتد احتمالا سهمیه باشگاه نفت اتوماتیک وار توسط AFC به 
تیم دیگری داده می شود. به این ترتیب که کنفدراسیون فوتبال آسیا از میان تیم 
های رده های چهارم تا هشتم هرتیمی را که شرایط و مجوز حرفه ای بودن را دارا 

است سهمیه به آن واگذار خواهد شد.« 
ذوب آهن جانشین نفت

بر اساس گفته مدیرکل ورزش و جوانان استان تهران اگر تکلیف مالکیت و اخذ 
مجوز حرفه ای باشگاه نفت به زودی مشخص نشود، ای اف سی یکی از تیم های 
چهارم تا هشتم را که شرایط و مجوز حرفه ای را دارند، جایگزین این تیم خواهد 
کرد. با توجه به این که تیم چهارم لیگ برتر فصل قبل تیم ذوب آهن بوده است و 
این باشگاه نیز شرایط حرفه ای بودن را دارد، به نظر می رسد در صورتی که نفت از 
لیگ قهرمانان حذف شود، ذوب آهن جانشین این تیم خواهد شد. حتی از اصفهان 
خبر می رسد که طی روزهای گذشته به باشگاه ذوب آهن برای حضور در رقابت 

های لیگ قهرمانان آسیای فصل آینده اعلام آماده باش داده شده است. با این وصف 
و با توجه به اینکه کار واگذاری باشگاه نفت پیچیده تر از قبل شده، به نظر می رسد 

ذوب آهن جانشین این تیم در آسیا شود.

 واگذاری نفت به جهانیان ممنوع شد

حذف نفت؛ ذوب آهن آسیایی می شود
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این علائم در بدن شما نشان دهنده کمبود 
ویتامین است

ویتامین ها نقش حیاتی برای سلامت داشته و وجود آنها در بدن برای ادامه بقا لازم و 
ضروری است. احتمالا می دانید ویتامین ها به دو گروه تقسیم می شوند؛ برخی محلول 
در آب و برخی محلول در چربی هستند. از طرفی بهترین راه دریافت این ترکیبات موثر 
رعایت تنوع و تعادل در برنامه غذایی و استفاده مناسب از تمام گروه هایی غذایی به ویژه 

میوه ها و سبزیجات است.
۸ هشدار جدی بدن به شما در مورد کمبود ویتامین ها!

کمبود ویتامین ها در بدن، علائم متفاوتی ایجاد می کند که گاهی بسیار خفیف و 
گاهی خطرناک و غیرقابل جبران است. نشانه های کمبود، با توجه به نوع هر ویتامین 

در نقاط خاصی از بدن ظاهر می شوند:
شوره سر

کمبود احتمالی: اگر متوجه شدید که حتی بعد از شستشوی کامل موها، پوست 
سرتان دچار شوره شده، شاید دچار کمبود اسیدهای چرب ضروری مانند امگا ۳ باشید. 
وجود این چربی ها برای تقویت موهای شما ضروری است. برای به دست آوردن این 
اسیدهای چرب حداقل دو بار در هفته ماهی بخورید. گردو و دانه های کتان نیز سرشار 

از امگا ۳ هستند.
موهای نازک و شکننده

کمبود احتمالی: ویتامین ب برای تقویت موها و رشد سالم آنها ضروری است. نازک 
شدن موها اغلب ناشی از کمبود این ویتامین است. یک فنجان برنج سفید منبع عالی 
ویتامین ب محسوب می شود و البته غلات و نان هم سرشار از این ویتامین هستند. با 
این حال اگر قصد کاهش وزن دارید و نمی توانید به میزان زیاد کربوهیدرات مصرف 
کنید، می توانید روزانه از یک فنجان اسفناج پخته بهره ببرید تا ویتامین ب مورد نیاز 

خود را تامین کنید.
موهای خاکستری

کمبود احتمالی: مس نقش مهمی در پیشگیری از سفید شدن موها و تولید ملانین 
دارد. اگر زودتر از سن ۲۰ سالگی و بدون سابقه خانوادگی، شاهد سفید شدن موها 
بودید، به کمبود مس در بدن تان شک کنید. کلم، گوشت گاو، قارچ ها منابع خوبی 

از مس هستند.
زخم های دهانی

کمبود احتمالی: فقر ویتامین ب ۱۲ یکی از عوامل اصلی ابتلا به زخم های دهانی 
است. ویتامین ب ۱۲ در محصولات حیوانی مانند گوشت قرمز، گوشت مرغ و تخم 
مرغ یافت می شود. اگر گیاه خوار هستید، منابع غنی شده با این ویتامین را حتما وارد 

رژیم غذایی تان کنید.
خستگی

کمبود احتمالی: ویتامین دی یکی از ویتامین های اساسی در افزایش انرژی روزانه و 
بهبود علائم خستگی است. اگر احساس خستگی همیشگی می کنید، به قهوه و منابع 
کافئین متوسل نشوید و به کمبود ویتامین دی در بدن شک کنید. لبنیات غنی شده، 
منابع غیر لبنی مانند شیر بادام یا سویا، ماهی های خاص مانند ساردین، و حتی قارچ 
هایی که در معرض اشعه ماوراء بنفش خورشید رشد می کنند، از منابع غنی از ویتامین 

دی هستند.
کبودی پاها

کمبود احتمالی: این علامت ناشی از فقر ویتامین سی در بدن است. ویتامین سی 
در کلاژن سازی و ایجاد رگ های خونی نقش دارد. فقر ویتامین سی باعث ضعیف 
شدن مویرگ ها می شود. توت فرنگیف کلم بروکلی و انبه از منابع غنی از ویتامین 

سی هستند.
گرفتگی عضلات

کمبود احتمالی: ضعف عضلانی و گرفتگی عضلات از علل اصلی فقر منیزیم در بدن 
است. این ماده معدنی برای بیش از ۳۰۰ واکنش مربوط به شیمی حیاتی در بدن، از 
شل کردن عضلات گرفته تا تمدد اعصاب، منظم کردن ضربان قلب، کمک به حفظ 
سیستم ایمنی بدن و استحکام بخشیدن به استخوان بندی لازم است. منابع خوب 

منیزیم عبارتند از دانه کدو تنبل، موز، آووکادو.
یبوست

کمبود احتمالی: کمبود فیبر در رژیم غذایی از علل اصلی ابتلا به این عارضه است. 
بزرگسالان مرد روزانه باید ۳۸ گرم فیبر مصرف کنند و این میزان در زنان ۲۵ گرم است. 
منیزیم نیز به حرکات روده کمک می کند و فقر آن منجر به یبوست می شود. انتخاب 

های خوب حاوی فیبر عبارتند از عدس، بروکلی و سیب.

 این پرتقال ها را اصلا نخرید

باز هم فصل پاییز با ورود بی موقع و زودتر از موعد پرتقال رنگ آمیزی شده ای همراه 
شد که نه تنها مانند سال های گذشته بازار این محصول را با چالش مواجه می کند بلکه 
این بار ۴۵ روز زودتر از فصل برداشت به بازار آمده و هیچ عطر، طعم، مزه و کیفیت 
مناسبی هم ندارد که به گفته مدیرعامل اتحادیه باغداران مازندران باید از این اتفاق 

جلوگیری شود و فروشندگان و خریداران این میوه جریمه شوند.
باز هم فصل پاییز با ورود بی موقع و زودتر از موعد پرتقال رنگ آمیزی شده ای همراه 
شد که نه تنها مانند سال های گذشته بازار این محصول را با چالش مواجه می کند بلکه 
این بار ۴۵ روز زودتر از فصل برداشت به بازار آمده و هیچ عطر، طعم، مزه و کیفیت 
مناسبی هم ندارد که به گفته مدیرعامل اتحادیه باغداران مازندران باید از این اتفاق 
جلوگیری شود و فروشندگان و خریداران این میوه جریمه شوند. محمدرضا شعبانی 
اظهار کرد: به استانداری و جهاد کشاورزی استان مازندران نامه زدیم تا از بروز این 
اتفاق و ادامه آن جلوگیری کنند، چرا که متاسفانه برداشت پرتقال مازندران از ۱۰ 
روز گذشته آغاز شده در حالی که فصل برداشت آن ۴۵ روز دیگر است و ورود پرتقال 
نرسیده به بازار به صورت رنگ آمیزی شده موجب نگرانی های بسیاری در تولیدکننده 
و مصرف کنندگان شده است. وی افزود: پرتقال رنگ آمیزی شده موجود در بازار بدون 
عطر، طعم، مزه، کیفیت و آب مناسب به بازار وارد شده است و این شائبه را در ذهن 
مصرف کنندگان ایجاد می کند که پرتقال مازندران مانند سال های گذشته سرمازده و 
یخ زده شده است، چرا که رنگ آمیزی این محصول سبب می شود تا مردم تصور کنند که 
این پرتقال کاملا رسیده است در حالی که ۴۵ روز باقی مانده تا فصل برداشت این میوه 
دقیقا ایامی است که پرتقال، طعم، مزه، رنگ و آب مناسبی به خود می گیرد. مدیرعامل 
اتحادیه باغداران مازندران ادامه داد: نباید اجازه دهیم که پرتقال رنگ آمیزی شده بازار 
این محصول را خراب کند چرا که این اتفاق سبب می شود تا باغداران که از سرمای 
سال های گذشته آسیب و خسارت فراوانی دیده اند، برای جلوگیری از بروز سرمای شدید 
و برف احتمالی محصول خود را زودتر از موعد برداشت کنند و به عده ای دلال و سودجو 
بدهند تا آنها را رنگ آمیزی و سپس در بازار با قیمت های گزاف بفروشند. شعبانی تاکید 
کرد: استانداری مازندران، دانشگاه علوم پزشکی و دیگر دستگاه های متولی از جمله 
جهاد کشاورزی و سازمان های نظارتی مانند سازمان استاندارد، غذا و دارو و سازمان 
حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان باید به این مسئله ورود کنند و با برخورد و 
جریمه خریداران و فروشندگان این میوه ها جلوی این اتفاق را بگیرند، چرا که هم اکنون 
هیچ مشکلی در تولید پرتقال وجود ندارد و عده ای سودجو با رنگ آمیزی این محصول 

مشخص نیست چه بلایی بر سر سلامت مردم و مصرف کنندگان می آورند.

گر عاشق کباب هستید این مطلب را بخوانید
اگر عاشق گوشت و مرغ سرخ کرده، بریان یا کبابی هستید این مقاله را بخوانید تا ببینید 
که گوشتی که در دمای بالا پخته می شود یا روی شعله ی باز آن را میپزند چقدر در بروز 
خطر سرطان کلیه تأثیر دارد. اگر عاشق گوشت و مرغ سرخ کرده، بریان یا کبابی هستید 
این مقاله را بخوانید تا ببینید که گوشتی که در دمای بالا پخته می شود یا روی شعله ی 
باز آن را میپزند چقدر در بروز خطر سرطان کلیه تأثیر دارد. این خطر در افرادی بیشتر 
است که تنوع ژنتیکی داشته و نسبت به تأثیرات مضر مواد شیمیایی که مسبب سرطان 
هستند آسیب پذیرند؛ این مواد زمانی تولید می شود که مرغ در دمای بالا پخته شده یا 
روی شعله ی باز آن را کبابی کنند. رژیم غذایی سرشار از گوشت می تواند باعث افزایش 
خطر پیشرفت سرطان کلیه از طریق مکانیسم های مرتبط با ترکیبات مخصوص پخت و 
پز باشد. برای رسیدن به این نتایج، یک تیم تحقیقاتی میزان مصرف مواد غذایی و عوامل 
خطرزای ژنتیکی را در ۶۵۹ بیماری که به تازگی فهمیده بودند کارسینوم سلول کلیوی یا 
RCC دارد مورد بررسی قرار دادند و با ۶۹۹ فرد سالم و تحت کنترل در گروهی دیگر آنها 
را مقایسه کردند. RCC شایع ترین نوع سرطان کلیه در بزرگسالان است.  محققان دریافتند 
بیمارانی که سرطان کلیه دارند در مقایسه با افرادی که سرطان نداشتند گوشت سفید و 
قرمز بیشتری مصرف می کردند. از طرفی بیمارانی که سرطان داشتند مواد شیمیایی که 
مسبب سرطان بوده هم بیشتر مصرف می کردند؛ همانطور که می دانید این مواد زمانی 
بیشتر تولید می شود که مرغ یا گوشت را سرخ یا برشته و کبابی می کنید. محققان در 
انتها به این نتیجه رسیدند که عوامل مرتبط با نوع زندگی افراد در غرب  مانند رژیم غذایی 
سرشار از گوشت، غذاهای فرآوری شده و نشاسته  نقش زیادی در این روند ایفا می کند. 
کاهش مصرف گوشت، خصوصا وقتی در دمای بالا یا روی شعله ی باز پخته می شود، 

می تواند اقدامی مهم در جهت کاهش خطر پیشرفت بیماری RCC باشد.

علمی و سلامت 
پنجشنبه -بیستم مهر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4398

حتما با روتین کاهش وزن آشنا هستید: کاهش وزن یعنی 
از آنچه درطول روز می سوزانید کالری کمتری دریافت 
کنید. اما اگر در مورد اجرای این روتین هوشمند نباشید 
ممکن است بیشتر از مزیت به خود ضرر برسانید. دلیلش 
هم این است که همیشه کاهش وزن ترکیبی از سوزاندن 
چربی و عضله بوده است.  از آنجا که عضله کالری بیشتری 
از چربی می سوزاند کاهش بافت عضلانی به معنای کند 
شدن سرعت سوخت و ساز بدن است بنابراین پایین آوردن 
وزن برایتان دشوار خواهد شد. خوشبختانه راه هایی وجود 
دارد که می توانید با کمک آنها عضله سوزی را به حداقل 
بدنتان  سوزی  کالری  ماشین  خواهید  می  اگر  برسانید. 
همیشه در بهترین حالت خود کار کند از انجام این شش 

عادت پرهیز کنید.
1- بیش از حد کالری کم می کنید

دریافت کالری کمتر از مقداری که بدنتان برای سوخت و 
ساز پایه ) حداقل انرژی که بدن در حالت استراحت و برای 
چیزهایی مانند تنفس و زنده نگه داشتن ارگان ها نیاز دارد 
( به آن نیاز دارد، بدن را به حالت قحطی می برد جایی که 
برای تامین انرژی چربی و عضله با هم سوزانده می شوند. 
هدف اصلی بدن زنده نگه داشتن شما است، بنابراین می 
خواهد مطمئن شود برای عملکردهای پایه ای به اندازه کافی 

انرژی در اختیار دارید.
وقتی به اندازه کافی کالری دریافت نکنید، بدن انرژی مورد 
نیاز خود را از کربوهیدرات های ذخیره شده، چربی های 
ذخیره شده و پروتئین موجود در عضلات دریافت می کند. 
اینکه دقیقا باید چه مقدار کالری برای از بین نرفتن عضلات 
استفاده کنید بستگی به وزنتان دارد اما هیچکس نباید هرگز 

برنامه ای کمتر از ۱۰۰۰ کالری را اجرا کند.
راه حل: برای به حداکثر رساندن چربی سوزی و به حداقل 

رساندن عضله سوزی، توصیه می شود از برنامه کنونی خود 
برای کاهش وزن تنها ۵۰۰ تا ۱۰۰۰ کالری کم کنید و نیمی 
از این مقدار کالری کسر شده از برنامه غذایی و نیم دیگر از 

ورزشی که می کنید باشد.
2- به اندازه کافی پروتئین دریافت نمی کنید

کاهش وزن تنها به مقدار غذایی که می خورید نیست، 
بلکه آنچه می خورید نیز اهمیت دارد. در تحقیقی که سال 
۲۰۱۶ انجام گرفت محققان دریافتند گروهی که یک برنامه 
غذایی کم کالری را با مقدار پروتئین مناسب به کار گرفته 
بودند از دیگر گروهی که به اندازه کافی پروتئین دریافت 
نمی کردند ۲۷ درصد چربی بیشتری سوزاندند و همچنین 
هشت برابر بافت عضلانی بیشتری اضافه کردند. دلیلش این 
است که پروتئین کامل موجود در غذاهایی مانند تخم مرغ، 
گوشت مرغ، لبنیات و گوشت قرمز تمام ۹ آمینو اسیدی 
که بدن برای ساخت و حفظ عضلات می خواهد را در خود 
دارند. اگر به اندازه کافی پروتئین دریافت نکنید بدان معنی 
است که مصالح کافی برای حفظ و ساخت عضله را در اختیار 
بدنتان قرار نداده اید، بنابراین قادر نخواهید بود به درستی 

عضله سازی کنید.
گرم   ۱.۶ گیرند  می  رژیم  که  کسانی  برای  حل:  راه 
پروتئین در ازای هر کیلوگرم از وزن بدن توصیه می شود. 
این یعنی اگر برای مثال وزنتان ۵۴ کیلوگرم است باید در 
روز ۸۰ تا ۹۰ گرم پروتئین دریافت کنید – حدود یک سوم 

کالری دریافتی در روز.
3- از وزنه استفاده نمی کنید

وقتی  دارد.  نیاز  فشار  به  بدنتان  عضلات  تثبیت  برای 
عضلات خود را تحریک نمی کنید، بدنتان هم به ساخت 
عضله نمی پردازد. اگر برنامه ای با کالری بسیار پایین دارید 
و ورزش های قدرتی هم انجام نمی دهید، مسلما عضله ای 

اضافه نخواهید کرد و مقداری را نیز خواهید سوزاند. یک 
تحقیق در سال ۲۰۱۴ نشان داد وقتی افراد چاق رژیم می 
گیرند آنهایی که تمرینات قدرتی انجام می دهند به اندازه 
کسانی که ورزش قدرتی انجام نمی دهند وزن کم می کنند 
و البته مقداری به بافت عضلانی خود نیز اضافه می کنند ) 
در صورتی که برای دیگران چنین نیست ( بافت عضلانی 
برای کاهش وزن در طولانی مدت و تثبیت آن اهمیت 
بسیاری دارد. در تحقیق گسترده ای که دانشگاه هاروارد 
طی ۱۲ سال روی حدود ۱۰.۵۰۰ فرد انجام داد مشخص 
شد افرادی که از وزنه برای ورزش کردن استفاده می کنند 
تقریبا دو برابر بیشتر از کسانی که فقط ورزش هوازی انجام 

می دهند چربی های شکمی  می سوزانند.
راه حل: برای اینکه عضلات بدن را تحریک کنید باید 
هر هفته دو تا سه مرتبه ورزش های هوازی با شدت بالا 
انجام بدهید. بهتر است این ورزش ها شامل کل بدن شوند 
مانند اسکوات، لانگز و شنا. تا جایی که توان دارید وزنه به 

کار ببرید.
4- بعد از ورزش چیزی نمی خورید

سوخت رسانی به بدن بعد از ورزش به همان اندازه وزنه 
زدن اهمیت دارد. اگر بعد از ورزش چیزی نخورید، احتمال 
اینکه بدنتان نتواند ریکاوری کند بالا می رود. و اگر عضلاتی 
که در طول ورزش آسیب دیده اند دوباره بهبود پیدا نکنند از 
دستشان می دهید. هرچه غذا نخوردن بعد از ورزش بیشتر 
طول بکشد مقدار تاثیر گذاری روی ترمیم عضلات نیز کمتر 

می شود.
راه حل: اگر با شدت متوسط به مدت ۴۵ دقیقه ورزش 
کنید، باید ۱۵ تا ۲۰ دقیقه بعد از آن حدود ۲۰ گرم پروتئین 
با کیفیت استفاده کنید، مانند شیک های پروتئین یا ماست 

یونانی.

5- بیش از حد ورزش هوازی انجام می دهید
فکر می کنید روزانه یک ساعت عرق ریختن با ورزش های 
هوازی از بهترین راه های سوزاندن کالری و چربی ها است 
درست است؟ خیر، بر خلاف ورزش های قدرتی که فیبرهای 
تمام عضلات را درگیر می کند، ورزش های هوازی اینگونه 
نیستند و موجب ساخت عضله نمی شوند. در واقع بیش از 
حد ورزش هوازی انجام دادن می تواند موجب سوزاندن عضله 
شود. با اینکه بدن برای یک ورزش هوازی با شدت متوسط 
مانند یک ساعت پیاده روی بیشتر از ذخایر چربی استفاده می 
کند اگر از برنامه ای کم کالری استفاده کنید چنین ورزشی 

می تواند عضلات را نیز وارد چرخه سوزانده شدن کند.
راه حل: برای پیشگیری از سوزانده شدن عضله، برنامه 
ریزی کنید تا ورزش های هوازی با شدت پایین را سه تا 
چهار روز در هفته انجام دهید. در یک تا دو مرتبه از این 
ورزش ها نیز به مدت چهار دقیقه شدت ورزش هوازی 
را افزایش دهید. این کار به سیستم بدن شوک وارد می 
کند و مزایای فراوانی برای سلامتتان به همراه دارد از جمله 

محافظت از عضلات.
6- به اندازه کافی نمی خوابید

به  بدن  کنید،  کم  وزن  خوبی  به  بتوانید  اینکه  برای 
استراحت نیاز دارد. اگر نخوابید هورمون هایتان نمی توانند 
عملکرد مناسبی داشته باشند. سطح کلسترول بالا خواهد 
رفت که احتمال ذخیره شدن کربوهیدرات ها به شکل 
چربی را افزایش می دهد. به علاوه چون بدن خسته است 
نمی توانید به خوبی ورزش کنید. این یعنی نمی توانید به 
خوبی عضله سازی کنید و حتی ممکن است به مرور زمان 

آنها را از دست بدهید.
راه حل: هرگز از خوابتان کم نگذارید. طوری برنامه ریزی 

کنید تا هر شب هفت تا نه ساعت بخوابید.

عاداتی که باعث می شوند 
عضله بسوزانید نه چربی

 

محققان طی انجام یک پژوهش جدید موفق شدند 
تا روده های انسان را در آزمایشگاه تولید کرده و آن را 

به بدن موش ها پیوند بزنند.
و  جدید  تحقیقات  انجام  امید  با  پژوهش  این   
کردن  برطرف  برای  نوین  درمانی  روش  آزمایش 

اختلالت مرتبط با روده انجام گرفته است.
این موفقیت می تواند بحران کمبود اندام را برطرف 
برای  بهتری  درمان های  کشف  به  منجر  و  کرده 

بیماری کرون و حتی سرطان شود.
از  یکی   )Crohn's disease("کرون "بیماری 
بیماریهای التهابی روده است که با التهاب دیواره روده 

مشخص می شود.
طور  به  که  بافت هایی  ایجاد  به  پژوهش  این 
اختصاصی برای بیماران ساخته شده منجر می شود 

که خطر رد پیوند نداشته و نیاز به مصرف دارو را 
برای همیشه در بیماران برطرف می کند.

این تکنیک شامل ساخت یک داربست بیولوژیکی 
سه بعدی ساخته شده با سلول های بنیادی انسانی به 
نام iPSCs)سلول های بنیادی پلورپوفتون القا شده( 
است. هنگامی که این داربست بیولوژیکی در موش ها 
ایمپلنت شد، محققان توانستند مواد مغذی را به 

جریان خون منتقل کنند.
نتایج این پژوهش در دانشکده پزشکی هاروارد 
 short("کوتاه روده  "سندرم  درمان  به  می تواند 
که  وضعیتی  شود،  منجر   )bowel syndrome
بیماران در آن به علت تروما، جراحی یا بیماری مانند 
تومورهای دستگاه گوارش، بخش زیادی از روده خود 

را از دست می دهند.

تامین برق جهان با مرزعه بادی به وسعت تولید روده آزمایشگاهی به امید درمان  بیماری های روده
هندوستان

دو محقق آمریکایی با شبیه سازی رایانه ای متوجه شدند مزرعه بادی به مساحت 
هندوستان در شمال دریایی آتلانتیک می تواند برق مورد نیاز جهان را تامین کند.

تحقیقی جدید نشان می دهد یک مزرعه بادی دریایی در شمال دریای آتلانتیک با 
وسعت کشور هند احتمالا بتواند برق مورد نیاز جهان را تامین کند.  هرچند چنین پروژه 

بزرگی با چالش های متعددی روبرو خواهد شد.
دو محقق آمریکایی از موسسه کارنگی  محاسبه کرده اند یک مزرعه بادی به مساحت 
۳ میلیون کیلومتر مربع)مساحت هندوستان( می تواند سالانه ۱۸ تتراوات برق تولید کند.  

این میزان معادل برق مصرفی سراسر جهان است.
شبیه سازی های رایانه ای نشان می دهند توربین های بادی در شمال دریای آتلانیتیک 

می توانند به ازای هر متر مربع ۴ برابر بیشتر از توربین های خشکی، برق تولید کنند.
به گفته آنان نیروی باد موجود در شمال دریای آتلانیتک برای تامین برق مورد نیاز 
جهان کافی است. البته جای تعجبی ندارد زیرا سرعت باد در اقیانوس ۷۰ درصد بیشتر 

از خشکی است.

تراشه رایانه ای برای تولید خودروی خودران 
ساخته شد

یک شرکت تراشه سازی، نخستین تراشه رایانه ای برای تولید خودروی کاملا خودران 
رونمایی کرده است.

شرکت NVIDIA  اعلام کرده نخستین تراشه رایانه ای مجهز به هوش مصنوعی برای 
تولید خودروی کاملا خودران  را ساخته است.

این شرکت که در حوزه تولید تراشه رایانه ای کار می کند . به گفته NVIDIAبیش از 
۲۵ مشتری این شرکت مشغول ساخت خودروهای خودران، روبوتاکسی و کامیون های 
خودران هستند. به هرحالNVIDIA این تراشه را برای دو مشتری خود یعنی گروه پستی 
دی اچ ال آلمان و شرکت ZF) تهیه کننده برتر قطعات خودرو( ساخته است. این دو 
شرکت نیز تصمیم دارند ناوگانی از کامیون های حمل بار خودران را با تراشه های جدید 
NVIDIA در ۲۰۱۹ میلادی بسازند.  نسل سوم تراشه خودروی Drive PX  خط۳ به نام 

پگاسوس،  یک پلتفورم چند تراشه ای و در ابعاد پلاک  یک خودرو  است.
 پگاسوس می تواند ۳۲۰ هزار میلیارد عملیات را در ثانیه انجام دهد. این رقم نشان 

دهنده ۱۳ برابر افزایش قدرت محاسبه نسبت به تراشه های فعلی PXخط ۲ است.
 این تراشه از نیمه ۲۰۱۸ میلادی برای خودروسازان عرضه می شود تا آزمایش های 

ساخت خودرو الگوریتم های نرم افزاری را انجام دهند.

گوشی »اسپینر« هم از راه رسید
یکی از پدیده های جالب یک سال اخیر اسباب بازی های موسوم به اسپینر هستند که 

بسیاری از مردم از آنها برای سرگرمی و تمدد اعصاب استفاده می کنند.
به تازگی اسپینر خاصی به بازار آمده که از امکانات گوشی های هوشمند نیز برخوردار 
است و می توان در کنار بازی کردن از آن برای برقراری تماس های تلفنی نیز استفاده کرد.

 Chilli International این گوشی همراه اسپینر توسط یک شرکت هنگ کنگی به نام
تولید شده و دارای یک نمایشگر کوچک ۱.۴ اینچی است. این گوشی در شش رنگ عرضه 
شده و حافظه داخلی آن تنها ۳۲ مگابایت ظرفیت دارد. البته این رقم با استفاده از کارت 

حافظه اس دی تا ۸ گیگابایت قابل افزایش است.
این گوشی تنها برای انجام امور ساده و اولیه قابل استفاده است و امکان نصب برنامه 
های موبایلی بر روی آن وجود ندارد. البته گوشی یادشده مجهز به مرورگر وب بوده و از 
قابلیت بلوتوث نیز برخوردار است. قیمت فروش این اسپینر تلفن همراه ۲۰ دلار است و در 
کشورهایی مانند هند عرضه شده است. البته مدل های دیگری از محصول یادشده از سایت 

شرکت آمازون هم قابل خریداری است.

پس از آنکه مشخص شد اسپیکر هوشمند گوگل که به تازگی عرضه شده، 
بدون اطلاع کاربران اقدام به شنود و ضبط مکالمات آنها کرده است، گوگل برخی 

از قابلیت های این محصول هوشمند را غیرفعال کرد.
 پس از آنکه گوگل چند نمونه از این دستگاه را به خبرنگاران حاضر در کنفرانس 
خبری معرفی این محصول هدیه داد، عده ای از آنها خبر دادند که بدون آنکه 

بدانند مکالماتشان ضبط شده است.
اسپیکر  این  نرم افزار  برای  بروزرسانی  اتفاق، گوگل یک نسخه  این  پی  در 
هوشمند خود منتشر کرد که با نصب آن برخی از قابلیت های آن غیرفعال شده اند.

گوگل ضمن انتشار نسخه بروزرسانی در یک اعلان عمومی اظهار کرد: ما 
 Google Home("متوجه شدیم که برخی از دستگاه های "گوگل هوم مینی

Mini( در عملکرد خود دچار اختلال بوده اند و اگر شما همچنان با عملکرد آن 
مشکل دارید لطفا با ما تماس بگیرید.

قیمت این ابزار گوگل ۵۰ دلار است و از تاریخ ۱۹ اکتبر به صورت سراسری 
به فروش خواهد رسید. برای ارتباط با این وسیله دو راه وجود دارد: یک راه این 
است که دکمه روی آن فشرده شود و فرمان دستوری به آن داده شود و یا اینکه 
 "OK Google" به جای فشردن دکمه روی آن، قبل از اعلام فرمان از عبارت
استفاده کرد. گوگل اعلام کرده است که این اتفاق یک خطای نرم افزاری بوده 
است و به هیچ عنوان شایعات مربوط به مباحث جاسوسی و دزدی اطلاعات در 
رابطه با آن صحت ندارد و به همین دلیل تا اطلاع ثانوی برخی از قابلیت های آن 

را غیرفعال می کند تا یک راه حل مناسب و کارآمد برای این مشکل بیابد.

تولید ساعتی که بند آن به طور خودکار با اندازه مچ دست انسان سازگار شود، 
تا به حال سابقه نداشته، اما شرکت اپل قصد دارد در آینده چنین ساعت هایی 

عرضه کند.
 این شرکت مدتی قبل اختراعی با همین موضوع را در آمریکا به ثبت رسانده 
و لذا می توان انتظار داشت در آینده ساعت های اپل با بندهایی تولید شوند که 
به طور خودکار شل و سفت می شوند تا به بهترین نحو با مچ دست مالک خود 
مطابقت پیدا کنند. نام رسمی این اختراع ثبت شده "تنظیم پویای محصولات 
پوشیدنی الکترونیک" است و بر مبنای آن از یک سیستم الکترونیک با جزئیات 
فاش نشده برای سفت کردن یا شل کردن بند ساعت استفاده می شود. این کار 
هم به طور خودکار و هم به صورت دستی توسط مالک ساعت امکان پذیر خواهد 
بود. به نظر می رسد اپل در تولید بند ساعت های بعدی خود از موادی استفاده 
می کند که با دریافت سیگنال های الکترونیکی قادر به افزایش یا کاهش طول 
خود باشند. همچنین ممکن است در درون این بندها از کیسه های بادکنی قابل 
پر و خالی شدن از گاز استفاده شود. اما اپل هنوز به طور رسمی در این زمینه 

اطلاع رسانی نکرده و لذا زمان عرضه این ساعت ها هنوز مشخص نیست.

دانشمندان موفق به توسعه ایمپلنت پزشکی برای 
کودکان شدند که با رشد طبیعی کودک رشد می کند.

کودکانی که دارای نواقصی در قلب و یا سایر اعضای 
انجام عمل های سنگین  تا به  بدن هستند مجبورند 
متعددی در طول عمر خود برای جایگزینی ایمپلنت های 
حیاتی تن بدهند. اما اکنون تیمی از محققان بیمارستان 
کودکان بوستون و بریگام و بیمارستان زنان این مشکلات 

را حل کرده اند.
این گروه موفق به توسعه یک ایمپلنت رشد پذیر 
شده اند که برای استفاده در یک روش جراحی قلب به نام 

"valve annuloplasty" طراحی شده است.

در حال حاضر کودکانی که تحت جراحی های قلب 
مانند عمل دریچه میترال و دریچه تریکوسپید قرار 
می گیرند، ممکن است در طول دوران کودکی خود به 
چندین جراحی دیگر نیز برای ترمیم یا جایگزینی دریچه 

قلب خود نیاز پیدا کنند.
اما این ایمپلنت جدید بسیار قوی و با دوام بوده و 
همچنین با رشد کودک رشد می کند. ضمن اینکه نیاز به 
انجام چندین عمل جراحی را در کودکان برطرف می کند.
از  خود  جدید  ایمپلنت  طراحی  برای  تیم  این 
یک تله انگشتی بافته شده موسوم به "تله انگشتی 

چینی"))Chinese finger trap الهام گرفتند.

طراحی ایمپلنت متشکل از دو جزء است: یک هسته 
بیو پلیمری و یک آستین لوله ای بافته شده که در طول 
زمان در واکنش به نیروهای کششی که توسط بافت 

اطراف اعمال می شود رشد می کنند.
با تحلیل رفتن بیوپلیمر داخلی، آستین لوله ای نازک تر 

شده و در پاسخ به رشد بافت های اطراف امتداد می یابد.
جالب توجه است که خود پلیمر از اجزای موجود در 

بدن انسان ساخته شده است.
محققان این پژوهش بر این باورند که این مفهوم 
می تواند در بسیاری از برنامه های کاربردی مختلف بالینی 

مورد استفاده قرار گیرد.

برخی قابلیت های اسپیکر هوشمند گوگل غیرفعال شد

بند ساعتی که اتوماتیک با مچ دست سازگار می شود

توسعه یک ایمپلنت که همراه کودک رشد می کند
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معاون شهردار قم اعلام کرد

ضرورت دریافت مجوز از سازمان تاکسیرانی قم 
برای خدمات حمل و نقلی

معاون حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم گفت: شهروندان به تبلیغات شرکت هایی که 
مجوزی از سازمان تاکسیرانی در شهر قم ندارند توجه نکنند و شبکه ها و نرم افزاهای غیر 

قانونی را مورد استفاده قرار ندهند تا به این وسیله امنیت آنها به خطر نیفتد
عباس ذاکریان با بیان اینکه روز به روز استفاده از تکنولوژی های جدید در عرصه های 
مختلف مدیریتی و خدماتی در حال گسترش است اظهار کرد: به طور طبیعی در عرصه 
حمل و نقل درون و بیرون شهری نیز روز به روز استفاده از تکنولوژی های پیشرفته توسعه 

پیدا می کند.
وی استفاده از سامانه های موبایل تاکسی را از عرصه های پیشرفت تکنولوژی ذکر کرد و 
افزود: با استفاده از بستر اینترنت موبایل و نرم افزارهایی که طراحی می شود مردم می توانند 

سفرهای درون شهری را مدیریت کنند و درخواست تاکسی دهند.
معاون حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم عنوان کرد: به طور طبیعی در کشور مدتی است 
که استفاده از این سامانه شروع شده و در شهر قم نیز از این قضیه استقبال می شود تا مردم 

از این سامانه های جدید استفاده کنند.
 وی با بیان اینکه اگر کسی می خواهد چنین خدماتی را ارائه کند باید تابع قوانین و مقررات 
باشد و تحت نظارت قرار گیرد گفت: بر اساس قانون هر کسی هر خدمت حمل و نقلی 
می خواهد در سطح شهر ارائه دهد باید مجوز لازم را از شهرداری و سازمان تاکسیرانی به 

نمایندگی از شهرداری دریافت کند.
ذاکریان خاطرنشان کرد: سازمان تاکسیرانی فرآیند صدور مجوز را تسهیل کرده ولی 
ملاحظاتی وجود دارد که بر همین اساس باید خواسته های سازمان برآورده شود و راننده ای 
که می خواهد مسافر را در سطح شهر جا به جا کند باید شرایطی از نظر داشتن گواهینامه های 

معتبر و مورد نیاز برای حمل و جا به جایی مسافر و عدم سوء پیشینه داشته باشد.
وی یادآور شد: خودروی وی باید مورد تأیید پلیس راهور باشد و راننده قابل شناسایی و 
پیگرد باشد تا در صورت تخلف هیأت انضباطی تاکسیرانی با وی برخورد کند و مردم در 

بستر امن و با امنیت کامل در سطح شهر جا به جا شوند.
معاون حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم ابراز امیدواری کرد: مصوبه شورا مبنی بر ارائه 
مجوز این کار و بحث تعهدات شرکت ها و جرایمی که برای تخلفات آنها در نظر گرفته شده 

فرآیند قانونی آن هر چه سریع تر گذرانده شود تا در شهر قم عملیاتی شود.
وی از متقاضیان و شهروندان تقاضا کرد: به تبلیغات شرکت هایی که مجوزی از سازمان 
تاکسیرانی در شهر قم ندارند توجه نکنند و شبکه ها و نرم افزاهای غیر قانونی را مورد استفاده 

قرار ندهند تا به این وسیله امنیت آنها به خطر نیفتد.
ذاکریان ابراز امیدواری کرد: سازمان تاکسیرانی طی دو هفته آینده بتواند در بستر امن و 
قانونی و قابل پیگیری بحث موبایل تاکسی را در شهر قم راه اندازی کند و مردم از این فناوری 

جدید در عرصه حمل و نقل مسافر استفاده کنند.

مدیرکل جدید تامین اجتماعی استان قم 
معرفی شد

مراسم تودیع و معارفه مدیرکل تامین اجتماعی استان قم ظهر امروز در تالار امین سازمان 
تامین اجتماعی استان قم برگزار شد.

مراسم تودیع سید مجتبی موسوی مدیرکل سابق سازمان تامین اجتماعی استان قم و 
معارفه علی اصغر دادخواه مدیرکل جدید این سازمان ظهر دیروز در تالار امین سازمان تامین 

اجتماعی استان قم برگزار شد.
داوود علی محمدی مدیر درمان استان قم در این مراسم با بیان اینکه در نظر داریم 
سال آینده رتبه عالی کشوری را کسب کنیم، تصریح کرد: امروز بیش از ۱۲۵  پزشک 
متخصص در بیمارستان های استان قم فعالیت می کنند و در سال گذشته بیش از ۹ 
هزار جراحی و ۱۲ هزار نفر بستری داشته ایم و ارتقا بخشی رتبه یک استان قم را نیز در 

کارنامه خود مشاهده می کنیم.
 سید مجتبی موسوی مدیرکل سابق سازمان تامین اجتماعی استان قم نیز با بیان اینکه 
در استان قم در بخش های نرم افزاری و سخت افزاری فعالیت های بسیار مطلوبی انجام 
شده است، عنوان کرد: یکی از فعالیت های بسیار خوبی که در سازمان تامین اجتماعی 
استان قم انجام شد مجهز شدن این سازمان به سیستم آی تی است که موجب شده 
است امروز بخش عمده ای از خدمت رسانی به مردم به صورت الکترونیک انجام شده و 
بیش از دو میلیون نفر از حجم مراجعه کنندگان به شعبه های تامین اجتماعی کاسته 

شده است.
همچنین اکبر شوکت عضو هیات امنای سازمان تامین اجتماعی استان قم با اشاره به 
بی توجهی هایی که به سازمان تامین اجتماعی می شود، مطرح کرد: خوشبختانه نمایندگان 
مردم قم در مجلس شورای اسلامی حمایت های لازم را از سازمان تامین اجتماعی انجام داده 
است و تا کنون توانسته است بسیاری از مطالبات تامین اجتماعی را برگرداند و این حمایت 

به دلیل عملکرد مطلوب مدیران تامین اجتماعی استان قم بوده است.
عبدالرحمان تاج الدین معاون حقوقی و امور مجلس سازمان تامین اجتماعی استان قم نیز 
با تاکید بر اینکه بخش درمان بخش جدایی ناپذیر سازمان تامین اجتماعی است و هیچ کس 
نمی تواند به این بخش خدشه ای وارد کند، خاطرنشان کرد: نمایندگان مجلس در راستای 
تحقق مطالبات تامین اجتماعی و حفظ این سازمان از هرگونه آسیب اهتمام لازم را داشته اند 

و فعالیت های بسیاری انجام داده اند. 
قائم موهبتی معاون امور استان های سازمان تامین اجتماعی از مشکلات ساختاری و 
سازمانی تامین اجتماعی یاد کرد و گفت: از مدیرکل جدید سازمان تامین اجتماعی استان 
قم انتظار می رود شاخص های عملکرد سازمان را در حوزه درمان و بیمه در استان قم ارتقا 

بخشد زیرا فلسفه تغییر ارتقاع بخشی است.
علی اصغر دادخواه مدیرکل جدید سازمان تامین اجتماعی با اشاره به اینکه برنامه 
آینده سازمان تامین اجتماعی مشخص است، اظهار کرد: اگر مدیران سازمان تامین 
اجتماعی بتوانند ۵۰ مورد برنامه های تدوین شده سازمان تامین اجتماعی را عملیاتی 
کنند می توانند سازمان تامین اجتماعی را در مسیر پیشرفت قرار دهند. در انتهای 
این مراسم نیز پس از تقدیر از سید مجتبی موسوی مدیرکل سابق تامین اجتماعی، 
حکم انتصاب دادخواه به عنوان مدیرکل جدید سازمان تامین اجتماعی استان قم به 

وی اهدا شد.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند اعلام کرد:

احداث 3 ایستگاه جدید انتقال پسماند
 در شهر قم 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از احداث ۳ ایستگاه انتقال پسماند در 
شهر خبر داد.

سیدعبدالله میرابراهیمی با اشاره به وضعیت انتقال پسماندهای شهری قم به سایت دفع 
و دفن زباله البرز، اظهار کرد: انتقال پسماند از سطح شهر به سایت البرز با ۲۲۰ سرویس 
ماشین صورت می گیرد که این کار مخاطرات ایمنی و زیست محیطی دارد و به همین خاطر 

پیگیری کردیم سه ایستگاه انتقال زباله در شهر احداث کنیم.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با اشاره به کارکرد و مزایای احداث 
ایستگاه های انتقال زباله در شهر قم، خاطرنشان کرد: با پیگیری های صورت گرفته و 
اختصاص اعتبارات لازم ایستگاه اول انتقال زباله شهر تا دو ماه دیگر در منطقه سه راه اندازی 
می شود. میرابراهیمی اظهار کرد: در این ایستگاه که مناطق یک، هفت و سه را پوشش 

می دهد، پسماند جمع آوری شده و سپس منتقل می شود.
وی با بیان اینکه پیگیر احداث ایستگاه دوم در منطقه پنج هستیم، اذعان کرد: این ایستگاه 
نیز مناطق هشت، چهار و پنج را پوشش می دهد و با اقدامات صورت گرفته تا پایان سال 
راه اندازی خواهد شد. مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم همچنین گفت: 
ایستگاه منطقه ۶ نیز که این منطقه و منطقه دو را پوشش می دهد در برنامه سال آینده 

سازمان مدیریت پسماند قرار گرفته است.
میرابراهیمی افزود: هفت دستگاه سیم تریلر نیز خریداری شده و با اعتبار یک میلیارد تا 
یک ماه دیگر تحویل خواهد شد تا با این دستگاه انتقال داشته باشیم که هم بحث اقتصادی 

را بهبود خواهد بخشید هم به حفظ محیط زیست و بهداشت کمک خواهد کرد.

سرپرست امور معماری و شهرسازی خبر داد

نگاه ویژه به مناطق محروم در طرح تفصیلی 
شهرقم

سرپرست امور معماری و شهرسازی شهرداری قم گفت: در مناطق محروم به نسبت سایر 
مناطق شهری تراکم بیشتری پیش بینی شده است تا بتوانیم ارزش افزوده ایجاد کرده و 

ظرفیت اقتصادی منطقه را بهبود بخشیم.
غلامرضا جانقربان با بیان اینکه طرح تفصیلی شهر قم هفت نوع پهنه بندی دارد اذعان 

کرد: جزئیات پهنه بندی هر منطقه به طور کامل در طرح تفصیلی پیش بینی شده است.
سرپرست امور معماری و شهرسازی شهرداری قم با اشاره به اهداف این معاونت در حوزه 
تحقق عدالت اجتماعی اظهار کرد: در طرح تفصیلی شهر قم نگاه ویژه ای به مناطق محروم 

شده تا بتوان محرومیت ها و نابرابری ها کم شود.
وی اذعان کرد: در مناطق دو، سه و ۶ به نسبت سایر مناطق شهری تراکم بیشتری دیده 

شده است تا بتوانیم ارزش افزوده ایجاد کرده و ظرفیت اقتصادی منطقه را بهبود ببخشیم.
جانقربان با تاکید بر اینکه در مناطق محروم تا ۱۲ طبقه لکه ساخت و ساز دیده شده 
است گفت: شهر قم به صورت کاسه ای بوده و در مرکز شهر کمترین تراکم و در حاشیه 

شهر بیشترین تراکم را داریم.
وی اذعان کرد: تدوین و تصویب طرح تفصیلی شهر قم در مراحل پایانی است و حداکثر 
تا آبان ماه جشن رونمایی از آن را خواهیم داشت و این طرح نقشه راهی برای فعالیت در 

افق ۱۰ ساله شهر قم است.

گوشه گیری، پرخاشگری، تمایل به تنهایی، واکنش تند و 
برخوردارهای سلبی در میان همسالان، مشخصه کودکانی 
است که دست پرمهر و محبت والدین به جای کشیده شدن 

بر سر آنان، به لمس فضاهای مجازی مشغول است. 
خانواده، نخستین نهاد اجتماعی و محیط آموزش و تعلیم و 
تربیت کودکانی است که پا به عرصه آن می گذارند، کودکانی 
که محبت و عاطفه در خانواده،می تواند روح آشفته آنان را 
درمان کند و آنان را به زندگی سعادتمند و موفق امیدوار 
سازد. لذا برای تربیت و پرورش درست فرزندان، باید محیطی 

ایجاد کرد که در آن مهرورزی و عاطفه موج می زند. 
در سال های اخیر، با رشد فناوری های ارتباطی نوظهور، 
انتظار می رفت که فاصله ها و ارتباطات میان افراد نزدیک 
تر شود اما متاسفانه به دلیل استفاده نامناسب از فضای 
اینترنت،کانون خانواده هم دستخوش تغییراتی شده و پدیده 
ای به نام اعتیاد اینترنتی رواج پیدا کرده است، پدیده ای که 
عوارض و مشخصه یکسانی میان همه افراد دارد و والدین هم 
از این قاعده مستثنا نیستند؛ اعتیادی که فرزندان، نخستین 

آماج بارقه های آسیب آن هستند. 
اعتیاد والدین به فضاهای مجازی و رشد کودکانی که موبایل 
و تبلت، آنان را یتیم کرده است، بهانه ای شد تا گروه پژوهش 
و تحلیل خبری ایرنا، به گفت و گو با »محبوبه شهبازی« 
روانشناس کودک، »پروانه محمد خانی« روانشناس بالینی و 

»هادی معتمدی« روانپزشک گفت و گو کند.
رفتاری  مشکلات  از  بسیاری  کارشناسان،  این  باور  به 
اجتماعی کودکان و نوجوانان ناشی از رفتارهای موجود در 
خانه است، افراط و تفریط والدین به وقت گذرانی در فضای 
مجازی و روابط نادرست عاطفی پدر و مادر و عدم نظارت بر 

دوستان و معاشران فرزندان.
**رابطه تنگاتنگ رفتارهای ضداجتماعی کودکان 

با وقت گذرانی مجازی والدین
اعتیاد والدین به فضای مجازی، به استفاده مستمر آنان 
از شبکه های اجتماعی مانند اینستاگرام، توئیتر، تلگرام و 
... گفته می شود، به طوری که این استفاده مستمر، زندگی 
روزمره اعضای خانواده را دچار اختلال کرده و بر تربیت 
فرزندان و رفتارهای اجتماعی آنان در حال و آینده سایه 

می اندازد. 
موضوعی که شهبازی، روانشناس کودک در گفت و گو 
با پژوهشگر ایرنا، به آن اشاره کرد و گفت: اعتیاد به فضای 
مجازی پیامدهای مختلفی را برای فرد و خانواده به همراه 
دارد که از آن جمله می توان به ایجاد اختلال در روابط بین 
فردی، تغییر در سبک زندگی، نشان دادن علایم وسواس 
گونه مانند چِک کردن مداوم شبکه های اجتماعی، تغییر 
در الگوی زمان خواب و بیداری و همچنین نادیده گرفتن 

مسوولیت های فرد در مقابل خانواده اشاره کرد.
این روانشناس کودک افزود: خانواده نخستین و مهمترین 
اجتماعی است که کودک در آن حضور دارد؛ تاثیر والدین بر 
کودک تا حدی است که می تواند بر عوامل ارثی از جمله 
ژنتیکی  ویژگی های  و سایر  میزان هوش، خلق و خوی 
کودک تاثیری چشمگیر داشته باشد و این اثر به راحتی 
مسیر زندگی کودک را تغییر خواهد داد. کودک از والدینِ 
خود، یاد می گیرد چگونه راه برود، چگونه حرف بزند و 
چگونه مفید و موثر باشد؛ همه اینها نیازمند صرف زمان 
توسط والدینی تاثیرگذار و دقیق است. والدینی که بیشتر 
زمان خود را در فضای مجازی می گذرانند، نه تنها زمانی 
برای تاثیر بر رشد کودک ندارند، بلکه این سبک زندگی را به 

کودک خود نیز انتقال می دهند.
به بیان وی، تعامل موثر والدین و فرزندان در رشد مهارت 
های عاطفی، روانی، اجتماعی و تحصیلی نقشی اساسی ایفا 
می کند؛ کودکانی که از جانب والدین مورد غفلت قرار می 
گیرند دچار خود کم بینی می شوند؛ این کودکان ادارکی 
روابط  در  نتیجه  در  و  داشت  خواهند  خود  از  نادرست 
عوامل،  این  مجموعه  شوند.  می  مشکل  دچار  اجتماعی 
پرخاشگری را در کودک تقویت می کند و در سنین بالاتر 

باعث بروز رفتارهایی ضد اجتماعی می شود.
شهبازی درباره راهکار استفاده مناسب از فضاهای مجازی 
اولیه  زمینه  داشت:  اظهار  والدین  مورد  در  خصوص  به 
گرایش افراد به دنیای مجازی، داشتن زمانی آزاد از یک 

طرف و نداشتن برنامه ای برای این زمان از طرف دیگر 
است؛ افراد در این شرایط، بی هدف وارد فضای مجازی 
می شوند و شروع به پرسه زدن در شبکه های اجتماعی 
مختلف می کنند؛ این کار تبدیل به عادت شده و تکرار 
می شود. برای ترک این عادت، برنامه ریزی برای جایگزین 
کردن فعالیت های مختلف و به همان اندازه جذاب می تواند 
موثر باشد. از طرفی دیگر، لازم است افراد خانواده، زمانی 
مشخص، محدود و تعریف شده برای استفاده از فضای 

مجازی داشته باشند.
** تربیت اینترنتی، تربیتی غیر علمی 

معتمدی روانپزشک در گفت و گو با پژوهشگر ایرنا، ضمن 
اشاره به تاثیرات عمومی و یکسان اعتیاد به فضاهای مجازی 
میان فرزندان و والدین گفت: اعتیاد والدین به اینترنت، بر 
رفتار آنان و سایر اعضای خانواده تاثیر می گذارد که این 
مساله را می توان در چند بُعد بیان کرد: نخست این که 
والدین از تارنماهایی استفاده می کنند که به طور معمول 
محتوای آن برای فرزندان مناسب نیست اما متاسفانه خیلی 
اوقات فرزندان به این تارنماها دسترسی پیدا می کنند که 
این خود نوعی انحراف به وجود می آورد. بُعد دیگر این که 
فضاهای مجازی، وقت والدین را تلف می کند وآن زمانی را 
که باید برای فرزندان بگذارند در فضای مجازی با دوستان 

مجازی می گذرد و بچه ها را از دست می دهند.
به  والدین  این که  نکته بعدی  این روانپزشک،  بیان  به 
خصوص زوج های جوان بسیاری از اصلاحات آموزشی و 

نکات تربیتی را از این فضاها یاد می گیرند، در حالی که 
مطالبی که در این فضا در معرض عموم قرار می گیرد، از 
بار علمی تهی است و تربیتی نادرست را آموزش می دهد 
که باعث ایجاد فاصله و شکاف نسلی میان والدین و فرزندان 

می شود.
آن  درمانی هم شاهد  در بخش  متاسفانه  »موردی که 
هستیم به این معنا که بسیاری از افراد به پزشک مراجعه 
نمی کنند و در فضای مجازی به دنبال درمان می گردند در 
نتیجه گرفتار افراد سودجو و تناقض های مختلفی در مورد 
یک مساله می شوند. در حالی که بارها عنوان شده فضای 
مجازی، فضای قابل اعتمادی نیست و نباید بر اساس مطالب 

آن، راجع به تربیت و زندگی تصمیم گرفت.«
**والدین، مدلینگ زندگی فرزندان

محمدخانی، روانشناس بالینی هم در گفت وگو با پژوهشگر 
ایرنا، به الگوپذیری فرزندان از رفتار والدین اشاره کرد و گفت: 
پدر و مادری که خود را در فضای مجازی محصور کرده یا به 
نوعی زمان زیادی را در آن می گذرانند، به مثابه مدلینگی 
هستند که فرزندان با مشاهده آنان، الگو برداری می کنند و 
تغییرات رفتاری تازه ای از خود بروز می دهند. ضمن این 
که وقت گذرانی در فضای مجازی، موجب غفلت والدین از 

نیازهای کودکان و سرخوردگی آنان می شود. 
»به هر حال فرزندان از دو طریق آسیب خواهند دید: از 
یک سو فرصت صمیمیت، گفت و گو و بسیاری از تعاملات 
والدین فرزندی را از دست می دهند و از سویی دیگر، دوم 
این که نیازهای تحصیلی، اجتماعی و عاطفی کودکان تامین 
نمی شود که بسیاری از این غفلت ها، عامل رشد خشونت 
در  جسارت  عدم  بینی،  خودکم  ریز،  برون  رفتاری  های 
برابر مشکلات و احساس عدم پذیرش در میان خانواده و 

همسالان در کودکان است.«
خود،  به  زا  وآسیب  پرخطر  رفتارهای  محمدخانی، 
خودکشی و خودزنی را دیگر واکنش فرزندان به این نامهربانی 
ها عنوان کرد و گفت: مطالعات اخیر هم نشان داده که فضای 
مدارس و روابط بین فردی و تعاملات نوجوانان با هم بسیار 
خشن شده و خشم خود را براحتی منتقل می کنند که باید 
گفت ناشی از فاصله عاطفی میان اعضای خانواده و به قول 
علم روانشناسی، ناشی از طرحواره رها شدگی یا طرحواره 

ناخواستنی بودن است. 
راهکار فرار از این مسایل، بها دادن به هرچیزی در جای و 
اندازه خود و دوری از تفریط و افراط است. بدیهی است که 
فضای مجازی اگر به صورت مناسب، مورد استفاده قرار بگیرد 
جایی برای یادگیری و تعامل اجتماعی می تواند باشد اما 
هرچقدر هم مفید باشد، نباید شانس فرزندان سالم و سلامت 

داشتن را نباید از والدین بگیرد. 

در گفت وگو با کارشناسان بررسی شد ؛ 

والدین معتاد به فضای مجازی و تنهایی کودکان 

شبکه تربیتی نامحسوس در واقع به تمامی ارتباطاتی گفته می شود که فرد در تعامل با 
دیگران نزد خود تجزیه و تحلیل می کند و در واقع نگرش فرد را می سازد. 

شبکه تربیتی به منظور جهت  دهی تربیتی در سطح کلان می تواند به صورت 
محسوس و غیر محسوس باشد که در این میان »آموزش خانواده ها« را می توان 

مهمترین رکن برای تربیت کلان مورد مداقّه قرار داد.
از مهمترین اموری که انسان توانسته خود را از دیگر حیوانات متمایز کند، آموزش، 
تعلیم و تربیت است که البته این امر نیز به طور غریزی در میان حیوان و انسان مشترک 
است، اما چیزی که در این میان مهم است، آموزش هدفمند به منظور تربیت انسان 
برای رسیدن به سعادت و کسب معرفت است که تفاوت را با حیوان مشخص می سازد.
تربیت درست، سعادت انسان را تضمین و جامعه را به تکامل رسانده و تمدن را 
می سازد. در نتیجه مانع از نفوذ عوامل مخرّب ومنحط در زندگی فردی و اجتماعی 
می شود. البته زمینه این همکاری و همیاری وحدت است که انسان در سایه وحدت 
فردی و اجتماعی به کمال می رسد. از این رو می توان گفت؛ وحدت در هدف های 
تربیتی فردی و اجتماعی از ارکان مهم تعلیم و تربیت است که سعادت فرد و اجتماع را 
در کنار هم رقم خواهد زد که به نظر می رسد برای رسیدن به این مهم، جهت دهی در 
سطح کلان نیاز باشدکه شبکه ای علمی و عملیاتی طراحی شود و با فرهنگ، ساختار، 
اهداف سرزمین ایران همخوانی داشته باشد و از تقلید صرف دیگر فرهنگ  ها جلوگیری 

به عمل آید.
بنابراین شاید اولین مطلبی که برای این طرح ضرورت داشته باشد، وحدت روش و 
رویه در کنار »خواستن و توانستن« باشد که نقش خانواده و مدرسه بسیار حائز اهمیت 
است. از این رو برای جهت دهی تربیت و تعلیم نیازمند حضور مردم در صحنه، همراه 
با مسئولینی دلسوز است. تاریخ ژاپن به ما می آموزد که با طرح های »میجی« که به 
انقلاب میجی معروف شد، مردم با این طرح ها همراهی کردند و البته شروع تغییر نیز با 
فرهنگ ژاپن سازگاری داشت. در ایران نیز امیرکبیر با میجی هم دوره بود و طرح هایی 
به نسبت بهتر ایفا کرد اما متاسفانه جهل و خرافات از یکسو و عدم مسئولین دلسوز 
نتوانست ، آن طور که بایسته و شایسته است تربیت اصولی شکل گیرد و متاسفانه تعلیم 
و تربیت و جهت دهی در آن دوران به نوعی همراه با جهل بود، چرا که نان بسیاری از 

مسئولین آن دوره از جمله آقا خان نوری و مهدعلیا در روغن بود.
پس به وضوح می توان دریافت، در حال حاضر در جامعه اسلامی ـ ایرانی نقش خانواده 
به عنوان اولین طراح تربیت و تعلیم، و آموزش و پرورش که در قالب مهدکودک، پیش 
دبستانی، دبستان، مدرسه، دبیرستان، دانشگاه و حوزه نمایان است، به عنوان مهمترین 
طراحان تربیتی در کشور می توانند حضور داشته باشند. البته جدایی از این شاخص ها، 

باید از روابط اجتماعی افراد در گروه دوستان، همکاران نیز نام برد که همان طور که ذکر 
آن رفت؛ نقش خانواده و مکان هایی تعلیمی و تربیتی بیشتر حائز اهمیت است. به نظر 
می رسد ارتباط خانواده و مدرسه به عنوان دو نهاد تربیتی نیاز به مداومت، همکاری و 

تداوم دارد تا جهت دهی کلان تربیتی به صورت دقیق مسیر خود را بپیماید.
همچنین از دیگر نهادهای تعلیمی، تعلمی و تربیتی می توان؛ مسجد، پایگاه های 
بسیج، ستادهای امر به معروف و نهی از منکر، زندان ها، کلانتری ها و حتی ادارات 
دولتی نام برد که از آنها می توان مصادیق »شبکه تربیت و تعلیم« نام برد که هر کدام 
به نوبه خود می تواند تاثیر بسیار چشمگیری برای این امر داشته باشند. فرض کنید اگر 
نوجوانی که برای اولین بار به مسجد می رود و رفتارهایی را از بچه های مسجدی و حتی 
بزرگسالان ببیند )خواه مثبت و خواه منفی(، بدون شک، تاثیرپذیری و نگرش نوجوان 
را بسیار تغییر خواهد داد. همچنین اگر در پایگاه های بسیج، آنچنان که روحیه بسیجی 
های عزیز در دوران جنگ تحمیلی داشته اند، یافت نشود، نحوه و نگرش تازه واردها به 
این نهاد جهادگر، به کلی تغییر خواهد کرد و برای نوجوانی که می خواهد وارد این نهاد 
شود، نگاه متفاوتی به بسیاری از مبانی و ارزش های انقلاب اسلامی به بار خواهد داشت. 
یا نمونه دیگری که شاید در حال حاضر مهمترین نوع نگرش افراد را تغییر دهد، طرز 
رفتار، کردار و زندگی طلاب است که دید مردم را به دین می تواند به کلی تغییر دهد و 
در حقیقت نوع نگاه دین و ارزش ها را می سازد چرا که در جامعه از آنها به عنوان عالم یاد 
می شود. پیامبر فرمودند: » العلماء مصابیح الارض، و خلفاء الانبیاء، و ورتني و ورثه الانبیاء 

«، ) علما چراغ هاي زمین اند و جانشینان پیامبران و وارثان من و پیامبران هستند(.
در نتیجه می توان از دو نوع شکبه تربیتی در کشور نام برد که برخی محسوس و 
قابل لمس هستند و بعضی از آنها نامحسوس هستند که شبکه تربیتی نامحسوس در 
واقع به تمامی ارتباطاتی گفته می شود که فرد در تعامل با دیگران نزد خود تجزیه و 
تحلیل می کند و در واقع نگرش فرد را می سازد که دوران کودکی تا حدود هفت سالگی، 
مهمترین دوران به حساب می آید و آن زمانی است که کودک در خانواده حضور دارد و 
کمتر با جامعه در تعامل است و شبکه تربیتی محسوس، نهادهای آموزشی و پرورشی 
هستند که ساختارها را می سازند. پس می توان گفت؛ مهمترین نقش شبکه ای تربیتی، 
توسط خانواده شکل می گیرد و آموزش والدین می تواند، موثرترین راهکار برای جهت 

دهی تربیت در سطح کلان باشد.
»روش ها«،  از  بسیاری  می تواند  کشور  در  تربیتی  شبکه های  است؛  ذکر  به  لازم 
»ارتباطات« و »تعاملات« و نهادهایی همچون، خانواده، مدرسه، دانشگاه، حوزه، بسیج، 
ادارات دولتی و خصوصی و حتی نهادهای غیرانتفاعی را در برگیرد که در حقیقت روابط 
فرد به فرد و نیز روابط فرد در اجتماع را شامل شود، و شاید به نوعی اشتباه باشد که 

شبکه تربیتی را صرفاً در خانواده و مدرسه یافت. البته باید گفت؛ این دو نهاد مهمترین 
تاثیر و شاید اساسی ترین تاثیر را جامعه و تمدن اسلامی برجای گذارد، اما نیاز است 
نگرشی جدی تر به این دو نهاد برای راهبری جامعه در سطح کلان داشته باشیم. پس 

نقش دولت به عنوان کارگزار دلسوز در اینجا حائز اهمیت است.
بنابراین می توان گفت، مهمترین مسئولیت تربیت و شبکه تربیتی ابتدا بر دوش 
خانواده و سپس آموزش و پرورش از مهدکودک تا دوران کهولت افراد است، چرا که 
انسان نیازمند به آموزش از گهواره تا گور است و یک خطای استراتژیک است، اگر گفته 
شود همه مسئولیت بر دوش خانواده و آموزش و پرورش است، چرا که باید در شبکه 
تربیتی سطح کلان، نقش رسانه را نیز باید جدی دید و اگر رسانه بتواند به صورت جهت 
دار عمل نماید، بسیاری از فرهنگ های غلط مانند مصرف گرایی در جامعه رخت خواهد 
بست. پس برنامه های به روز و منطبق با جامعه ایرانی ـ اسلامی، در صدا و سیما لازم 

و ضروری است.
بنابراین با توجه به مبانی معرفتی اصیل اسلامی – ایرانی لازم است تدارکی جهت 
تربیت کلان در بیلبوردهای سطح شهر، روی لوازم تحریر، صدا  و سیما و حتی رادیو 
انجام شود، چرا که ایران کشوری غنی از نظر فرهنگی و تمدنی است چه قبل از اسلام 
و چه بعد از اسلام! و باید گفت؛ چرا آنقدر اسطوره های ایرانی مانند رستم و اسفندیار 
و ... در تلویزیون نقش ببازند و اسطوره هایی مانند »بنتن«، »بتمن«، »باب اسفنجی« 
و »جومونگ« و هزاران هزار اسطوره دیگر برای تربیت کودکان و نوجوان ما خریداری، 
دوبله و پخش شود... . آیا سرزمین ایران از اسطوره های ارزشی، دینی و ملی کم دارد 
که باید فرهنگ و تمدن با ریشه تاریخی ضعیف کپی پرداری و تبلیغ شود؟ پس صریح 
باید گفت؛ تربیت نسل هم می تواند عمدی باشد و هم نقش ساختاری در آن دخیل 
باشد که در این میان،  نباید فرهنگ اصیل اسلامی ـ ایرانی را نادیده گرفت و نباید برای 
کسب سود دست به کاری زد، که چند صباحی دیگر، اسوه و قهرمانانی مانند ائمه که 
زندگیشان سرشار درس و عبرت آموزی است و همچنین اسطوره های ملی را نادیده 
گرفت. در حال حاضر جامعه ایران  به سمت نوسازی تمدن نوینی است که هم تمدن 
اسلام و هم تمدن ایرانی را در بر می گیرد؛ اما این را نیز باید دانست که نیاز به هوشمندی 
مسئولان از یکسو و همت آحاد مردم از سوی دیگر برای مصرف گرا نبودن هستیم، تا 
بتوانیم تولیدگر شیوه تربیتی همخوان با ارزش های اسلامی و ملی باشیم، چرا که هنوز 
بسیاری امیرکبیرها در ایران وجود دارد و این همت خانواده ها را برای تربیت نسل های 
بهتر طلب می کند که در این میان جهت دهی تربیتی کلان در خانواده می تواند بهترین 

گزینه روی میز برای تربیت نسلی انقلابی و هدفمند باشیم.
هادی ترکی، پژوهشگر فرهنگی

خانواده منشأ تربیت کلان در جامعه؛ 

غفلت جدی از »شبکه تربیتی نامحسوس« 

زمانی در هر خانه یک حیاط وجود داشت. کودکان و نوجوانان 
برای بازی، یا در حیاط خانه ی همسایه یا در کوچه جمع می شدند 
و بازی می کردند اما حالا آپارتمان ها چنان قد علم کرده اند که 
فضای بازی کودکان به خانه های کودک، مهد کودک ها یا در 
نهایت اگر پدر و مادر فرصت و حوصله داشته باشند، به پارک 

ختم می شود.
در زمانی نه چندان دور در کنار اینکه بازی ها تنوع بسیاری 
داشتند، برخی از آنها با سر و صدای زیادی نیز همراه بودند. 
بخشی از بازی ها در فضای باز و بخشی دیگر در فضای بسته انجام 
می شد و هر کدام بخشی از حواس کودک را تقویت می کرد. با 
اینکه روش زندگی ها تفاوت پیدا کرده و کودکان و نوجوانان به 
جای ابزار بازی با تبلت، گوشی تلفن همراه سرگرم می شوند اما 
هنوز هم کودکانی که بازی های دوران پدر و مادر خود را یاد 

گرفته اند به انجام آن تمایل نشان می دهند.
برخی از بازی های قدیمی ازجمله »لی لی حوضک«، »عمو 
زنجیر باف«، »دستمال«، »گانیه«، »گرگم و گله می برم«، »یک 
قل دوقل« و غیره به تقویت حواس، دقت و تخیل کودکان و 
برخی دیگر به رشد اجتماعی کودک، پرورش ماهیچه ها، افزایش 
فعالیت های گروهی کمک  تامل در گروه و  استقامت،  نیروی 
می کند. در ادامه این مطلب برخی از بازی های قدیمی یادآوری 

می شوند.
نوع  از  و  است  جمعی  دسته  بازی  یک  لی حوضک«  »لی 
بازی های آرام و کم تحرک محسوب می شود. این بازی حداقل 
دو و حداکثر ۶ نفره در گروه سنی ۳ تا ۵ سال برگزار می شود. 
این بازی نه تنها کودکان را سرگرم، بلکه به تقویت قوه تخیل و 

آموزش شعر خوانی نیز کمک می کند.
این روزها هر کسی این شعر را به سبک خودش تعریف و اجرا 
می کند و موقع معرفی انگشتان دست، از داستان دزدی گرفته تا 
خوردن گنجشکی که در حوض آب افتاده است یاد می شود در 
حالی که در اجرای اصلی این بازی نجات گنجشکی که در حوض 

آب افتاده آموزش داده می شود.
در اجرای اصلی این بازی آمده است: لی لی حوضک، جوجو 
اومد آب بخوره، افتاد تو حوضک. منظور از جوجو، انگشت کوچک 
بچه است و حوضک هم کف دست اوست. با خم کردن انگشت 
کوچک کودک به طرف کف دست، تصاویر شعری برای کودک 

تجسم می شود و راوی می گوید: »این درش آورد« منظور انگشت 
دوم است که آن را به طرف کف دست کودک خم می کند. در 
هنگام اشاره به انگشت سوم کودک گفته می شود »این خشکش 
کرد«، وقتی نوبت به انگشت اشاره کودک می رسد، گفته می شود 
»این نازش کرد«. در مرحله آخر تمام انگشت ها به طرف کف 
دست خم می شوند به جز انگشت شصت و از کودک پرسیده 
می شود »کی پرواز داد؟« که در نهایت به »من من کله گنده« 
ختم می شود.  همه کودکان از گذشته گرفته تا امروز با »عمو 
زنجیر باف« خاطره دارند. این بازی گروهی مناسب کودکان ۱۰ 
تا ۱۲ سال است که در فضای باز انجام می شود. این بازی به 
مشارکت در فعالیت گروهی و آشنایی و تمرین ضرباهنگ )ریتم( 

کمک می کند.
گفته می شود »دستمال« بازی که تنها ابزار آن یک دستمال 
است، بازی بومی منطقه تهران بوده است و در فضای باز انجام 
می شود. همه رده های سنی می توانند در این بازی گروهی شرکت 
کنند. دستمال بازی به ایجاد روحیه همکاری و تعاون و تسریع در 
انجام عمل ها و عکس العمل ها و تقویت عضلات پا کمک می کند.
تقسیم  به دو گروه مساوی  بازیکنان  بازی،  این  انجام  برای 
می شوند. آن گاه مقابل هم و به فاصله ده قدم از یکدیگر در 
دو صف قرار می گیرند. سرگروه بازی یک دستمال بین دو صف 
می گذارد، طوری که فاصله ی آن از دو دسته به یک اندازه باشد. 
با فرمان سرگروه، نفر اول هر دو صف باید به سرعت دویده و 
دستمال را بر دارند. بازیکنی که زودتر دستمال را برداشته و به 
جای خود برگردد، برنده بازی است. البته به شرطی که طرف 
مقابل او نتواند دستش را به بدن او بزند. پس از پایان بازی دو 
نفر اول، نوبت به دو نفر دوم صف می رسد و به همین ترتیب 
بازی ادامه پیدا می کند تا همه نفرات دو صف به پایان برسد. 
در پایان گروهی که تعداد برنده هایش بیش تر باشد، برنده اصلی 

شناخته می شود.
»گانیه« یکی دیگر از بازی هایی است که به حفظ تعادل، تقویت 
عضلات پا، ایجاد هماهنگی بین دست، پا و چشم کمک می کند. 
این بازی در محدوده زمین مربع یا مستطیل شکل انجام می شود. 
قبل از بازی، بازیکنان در دو تیم یارکشی می کنند. اعضای یک 
تیم در سراسر زمین بازی پراکنده می شوند، اما اعضای تیم دیگر 
به صورت تک نفری و لی لی وارد زمین بازی می شوند و سعی 

می کنند دست خود را به بازیکنان تیم مقابل بزنند. بازیکنی که 
از حالت لی لی خارج شود، از بازی حذف می شود. در صورتی که 
پای هر کدام از بازیکنان دو تیم نیز از زمین بازی خارج شود، او 
نیز سوخته است و باید از زمین بیرون برود. بازی تا زدن آخرین 
نفر باقی مانده در زمین ادامه خواهد داشت. بعد از آن جای دو 

تیم با هم عوض می شود.
»گرگم و گله می برم« نیز یکی دیگر از بازی های دسته جمعی 
است که معمولا کودکان ۷ تا ۱۳ سال آن را در فضای باز، زمین 
صاف و هموار برگزار می شود. تعداد بازیکنان حداقل پنج نفر است 
اما هرچه تعداد بچه ها بیش تر باشد، بازی شیرین تر و سرگرم 
کننده تر است. این بازی به چابکی، سرعت عمل، تقویت عضلات 
دست و پا، آموزش وحدت و همدلی استقامت و دفاع از یاران در 

هنگام خطر کمک می کند. 
»یک قل دوقل« دو تا چهار نفره و در فضای بسته و به وسیله 
۱۰ سنگ برای هر نفر برگزار می شود و معمولا رده سنی ۱۰ تا 
۱۵ سال آن را انجام می دهند. بازیکنان سنگ های خود را روی 
هم می ریزند. یکی از آن ها همه ی سنگ ها را در مشت خود 
می گیرد و به هوا پرتاب می کند. در این فاصله دست خود را 
زیر سنگ نگه می دارد و هنگامی که سنگ ها روی دست او قرار 
گرفتند، دوباره آن را به هوا می اندازد اما این بار هنگام فرود آمدن 
سنگ ها، آن ها را در مشت خود می گیرد و سعی می کند تا جایی 

که ممکن است تعداد کم تری سنگ روی زمین بریزد، سپس 
سنگ های مشت خود را می شمارد. اگر تعداد آنها فرد باشد، بازنده 
و در غیر این صورت برنده است و به عنوان جایزه نصف سنگ های 
مشت خود را برای خود کنار می گذارد و بقیه را برای دور بعدی 
بازی می گذارد. »هفت سنگ« هم بازی گروهی است که در 
فضای باز انجام می شود. این بازی به وسیله هفت تکه سنگ و 
یک عدد توپ انجام می شود که به ایجاد روحیه همکاری، تقویت 
و مهارت در نشانه گیری، بهبود سرعت و تمرکز حواس کمک 
می کند. در این بازی از بین بازیکنان دو نفر به عنوان استاد انتخاب 
می شوند. این دو استاد یاران گروه خود را انتخاب می کنند. آن 
گاه سنگ ها را از بزرگ به کوچک روی هم می چینند و گروه 
اول )شروع کننده بازی( در مقابل سنگ ها و به فاصله حدودا 
پنج متر از آن ها می ایستد. افراد گروه دوم هم پشت سنگ ها قرار 
می گیرند. سپس یکی از افراد گروه اول، توپ را به طرف سنگ ها 
پرتاپ می کند. اگر توپ به سنگ ها اصابت کند، گروه دوم توپ را 
بر می دارد و به قصد زدن گروه اول، آنها را دنبال می کند. گروه اول 
هم سعی می کند در موقعیتی مناسب، دوباره سنگ ها را روی هم 
بچیند به طوری که توسط یاران حریف هم زده نشود. این گروه 
در صورت موفقیت برنده شده و دوباره شروع کننده بازی خواهد 
بود. اما اگر هنگام پرتاپ، توپ به سنگ ها اصابت نکند، گروه اول 

بازنده است و جای دو گروه عوض می شود. 

کودکان شما این بازی ها را می دانند؟






